
اخبارگپ و گفت

یادداشت

 فعال برنامه ریزی حوزه مدیریت شهری 
در گفت وگو با امتیاز تأکید کرد؛

لزوم مناسب سازی 
تمامی شهرهای کشور برای معلولان

یک فعال برنامه ریزی حوزه مدیریت شهری در گفت وگو با 
امتیاز عنوان کرد: بحث مناسب ســازی امکانات شهری فقط 
مربوط به افراد معلول نیست و سالمندان، زنان باردار، کودکان 
و کم توانان نیز به شهری دسترس  پذیر و مناسب احتیاج دارند.
وی افزود: حق نداریم ســاخت و ســازی انجام دهیم و این 
موضوع را در نظر نگیریم. عدالت محوری به این معنا نیست 
که چنانچه تعداد نفرات کم باشد، نباید حق دسترسی را برای 
ایشــان ایجاد کنیم. این واکنش نشان دهنده آن است که با 

عدالت آشنا نیستیم.
این فعال برنامه ریزی حوزه مدیریت شهری ادامه داد: اگر به 
چنین منطقی عمل کنیم، به واسطه شهری که ساخته شده 
و دسترس پذیر نیست، افراد دارای معلولیت نباید از خانه های 
خود بیرون بیایند و باید ایزوله شــوند. کسی نباید هزینه ای را 
به شهروندان تحمیل کند. آیسان خدایاری تصریح کرد: اگر 
مناسب ســازی در نظر گرفته شــود، نه تنها هزینه ای ندارد، 
بلکه در مناطقی هزینه ها کاهش پیــدا می کند، منتها چون 
مناسب  ســازی در طرح ابتدایی نیست، در انتهای کار هزینه  
فراوانی خواهد داشت. زمانی که فرد نابینا می خواهد از کوچه ای 
به کوچه دیگری برود، به دلیل شرایط نامناسب مجبور است 
که از تاکسی های اینترنتی استفاده کند؛ یعنی باید بپذیریم که 

هزینه زندگی این افراد را خیلی بالا برده ایم.
وی افزود: چنانچه بدانیم یک شهروند ممکن است معلولیت 
متفاوتی داشــته باشد، در برنامه ریزی های خود دقت خواهیم 
کــرد. اگر معلولان نتوانند کارهای خــود را انجام دهند، این 
مســئله موجب ناراحتی و آزار ایشان خواهد شد، در حالی که 

آن ها می توانند کارهای قابل توجهی را انجام می دهند.
این فعال برنامه ریزی حوزه مدیریت شهری در پایان گفت وگو 
با امتیاز عنوان کرد: تمامی شهرهای کشور  برای جدی گرفتن 
مناسب سازی، باید به صورت جدی به این سمت حرکت کند 
و نباید هیچ پروژ ه ای بدون مناسب سازی افتتاح شود و مدیریت 

شهری تمامی شهرهای کشور نیز به رفع موانع بپردازد.

رئیس ســازمان نظام وظیفه عمومی فراجا به ارائه توضیحاتی درباره تســهیلات کسر 
خدمت، معافیت ها و وام خوداشــتغالی برای ســربازان پرداخت. ســردار تقی مهری  در 
خصوص کسر خدمت برای سربازان اظهار داشت: سربازانی که در حین خدمت هستند، 
می توانند از تسهیلات کســر خدمت بهره مند شوند. برای سربازان متأهل ۲ ماه، فرزند 
اول ۳ ماه، فرزند دوم ۴ ماه و فرزند ســوم ۵ ماه کسر خدمت در نظر گرفته شده است. 
سردار مهری همچنین در مورد کسری خدمت بسیجیان افزود: کسانی که سابقه خدمت 
در بســیج دارند و گواهی عضویت فعــال ارائه دهند، می توانند تا ۶ ماه کســر خدمت 
دریافت کنند.وی درباره تســهیلات ویژه برای ســربازانی که در پروژه های تحقیقاتی 
مشــارکت کرده اند، توضیح داد: کسانی که پیش از خدمت سربازی طرح های تحقیقاتی 
انجام داده اند، بسته به نوع و اهمیت پروژه خود، می توانند از یک تا ۲۱ ماه کسر خدمت 
بهره مند شوند. این تسهیلات از طریق شورای تحقیقات در رده های ارتش، سپاه، وزارت 

دفاع، انتظامی و مرزبانی به سربازان اعطا می شود.
ســردار مهری در ادامه با اشاره به معافیت های جدید گفت: افراد بالای ۴۰ سال که ۳ 
فرزند دارند، از خدمت ســربازی معاف خواهند بود. همچنین کســانی که ۴ فرزند دارند 
و دچار غیبت شــده اند، در صورتی که زیر ۴۰ سال باشند، می توانند از معافیت بهره مند 
شــوند. علاوه بر این، افراد بدون غیبت و دارای ۲ فرزند نیز طبق قانون هفتم پیشرفت 

و توسعه جمهوری اسلامی ایران امکان معافیت دارند.

معاون حقوق بشــر و امور بین الملل وزارت دادگستری درخصوص وضعیت زباله گردی 
در تهران توضیحاتی ارائه کرد.

عســگر جلالیان در خصوص وضعیت زباله گردی در شــهر تهران اظهار کرد: یکی از 
دغدغه های جدی ما در وزارت دادگستری موضوع زباله گردی است.

وی با بیان اینکه زباله گردی نقض کرامت انسانی، بهداشت عمومی و حقوق شهروندی 
اســت، از تلاش های مستمر وزارت دادگستری و شــهرداری تهران برای مقابله با این 

معضل خبر داد.
معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزارت دادگستری تصریح کرد: با پدیده زباله گردی 
به شدت مخالف هستیم، این موضوع بستر بسیاری از آسیب های های اجتماعی است.

جلالیان ادامه داد: تاکنون ۶۰۰۰ زباله گرد در تهران شناســایی شده اند که از این تعداد، 
بیش از ۴۵۰۰ نفر ســاماندهی شــده اند. متأســفانه، بیش از ۸۰ درصد زباله گرد ها اتباع 

غیرایرانی هستند که بسیاری از آنها اقامت غیرمجاز دارند.
وی تأکید کرد: هر زباله گردی که در ســطح شــهر مشاهده شود، بلافاصله جمع آوری 
شده و مدارک هویتی وی بررسی می شود. در صورتی که غیرمجاز باشد، تحویل مراکز 
و در نهایت از کشــور اخراج می شود. عملکرد شــهرداری تهران در ساماندهی موضوع 

زباله گردی جای تقدیر و تشکر دارد.
وی همچنین از شــهروندان خواســت که در مقابله با پدیده زباله گردی با شــهرداری 
همکاری کنند. شــماره ۱۳۷ برای گزارش حضور زباله گرد ها در نظر گرفته شده است و 
از مردم درخواست شد هرگونه فعالیت مرتبط با زباله گردی را به شهرداری اطلاع دهند.
جلالیان در پایان خاطرنشــان کرد: بسیاری از این افراد توســط مافیای زباله استثمار 
می شــوند و این افراد محتاج یا بی کار نیســتند، بلکه می توانند با مراجعه به ســازمان 
مدیریت پســماند شغلی شــرافتمندانه به دست آورند. ســازمان مدیریت پسماند مجوز 

استخدام ۵ هزار نفر نفر را دریافت کرده است.
در مرحله چهارم طرح ساماندهی آســیب های اجتماعی شهرداری تهران درمجموع ۲ 
هزار و ۴۵۸ نفر از ســطح شــهر جذب شدند که ۹۷۸ نفر از آنها شامل معتادین متجاهر 
می شــدند و هزار و ۴۰۵ نفر نیز بی خانمان و کارتن خواب لحاظ می شــدند. حدود ۷۴ 
متکدی هم از ســطح معابــر و چهارراه های مطرح پایتخت جمع آوری شــدند. از بین 
معتادین متجاهر ۸۴۴ نفر مرد و ۱۳۴ نفر زن بودند. در بین افراد بی خانمان نیز هزار و 
۳۱۳ نفر مرد و ۹۲ نفر زن بودند. در بین متکدیان هم ۵۳ نفر آقا و ۲۱ نفر خانم بودند.

قوانین جدید سربازی؛ 
از معافیت ها تا وام ۱۵۰ میلیونی

8۰ درصد زباله گردها 
ایرانی  نیستند

۶ هزار زباله گرد در تهران؛رئیس سازمان نظام وظیفه عمومی فراجا 

   جلال خوش چهره

لنین می گوید: »مهم نیســت چه کســی جنــگ را آغاز کرده، 
بلکه مهم این اســت که به وسیله جنگ، کدام سیاست ادامه دار 

می شود.«
اوضاع منطقه و جنگی که از هفتم اکتبر ســال میلادی گذشته 
میان حماس و اســرائیل آغاز شد، رفته رفته و خاصه در هفته ها 
و روزهای اخیر شــکل و ماهیت تازه ای به خود گرفته است. این 
تصویر با آنچه ابتدا نزد برخی ســاده اندیشان گمان زده می شد، 
تفاوت ماهیتی بســیار دارد. مهمترین تفاوت در عقب نشــینی 
دیپلماسی در برابر جنگ و یا تقلیل نقش آن برای حداکثر تلاش 
در مدیریت آن اســت. این مدیریت می کوشــد »جنگ با شدت 
کم« را  جایگزین احتمال قوی »جنگ با شدت بالا« دنبال کند. 
به عبارت دیگر اگر کارویژه دیپلماسی، تشویق دیگران در قبول 
گزینه مذاکره و تعامل به جای جنگ است، آنچه اکنون در منطقه 
نقل مجالس و محافل دیپلماتیک شده؛ پذیرش واقعیت »جنگ 

اجتناب ناپذیر«  از یکســو و چگونگی کنترل شدت و دامنه آن تا 
یک »جنگ گسترده« است.

مهم تریــن دلیــل وضع جاری بــه دو عامل مربوط اســت: 
نخست؛ تلاش اســرائیل ) اعم از همه جریان ها و طیف های 
سیاســی آن( در القای این اصل به همــه طرف های منطقه) 
اعم از دولت هــا و جریان های سیاســی _ نظامی( که »حق 
با قوی تر« اســت. دوم؛ سیاســت ریاکارنــه و یکجانبه گرای 
واشــنگتن و برخی دولت های اروپایی که از یکســو، خود را 
مخالــف ادامه جنــگ نمایش می دهند. از ســوی دیگر بانی 
تشــویق و حمایت از اســرائیل در ادامه ماجراجویی هایش به 
قیمت کشــتار، ویرانی و آوارگی میلیون هــا مردم غیر نظامی 
و بی دفــاع در غزه و لبنان هســتند. این هر دو عامل ســبب 
شــده تا در یک مشــارکت »نامقدس« روش »ســالامی« و 
یــا »برش های گام به گام« در گســترش جنــگ از غزه به 
دیگــر نقاط منطقه در دســتور کار قرار گیــرد. از این رو اگر 
در ماه های نخست شــروع جنگ غزه، همه توجهات معطوف 

به محدودســازی آن در این تکه از ســرزمین های اشــغالی 
فلســطینیان بود، رفته رفته به سوریه، لبنان گسترش یافته و 

دیر نیســت که به یمن، عراق و ایران هم کشیده شود.
مدت هاســت که اخبار مربوط به بمباران غــزه جای خود را به 
ویران ســازی جنوب و مرکز لبنان داده و حــالا بحث روز این 
است که اســرائیل چه اهدافی را برای حمله به ایران در دستور 
کار دارد. تشــخیص اهداف اســتراتژیک اســرائیل و به تبع آن 
واشــنگتن در یک تعریف کلی سخت نیست. این اهداف شامل 
تثبیت موقعیت برتر اســرائیل در منطقــه و در این حال پیروزی 
اســتراتژیک بر گروه های مقاومت و محدودســازی یا محو نفوذ 

منطقه ای جمهوری اسلامی است.
 حال پرسش های کلیدی این است که آیا روش »سالامی«که 
با افزایش تحریم های اقتصادی _ تجاری علیه ایران همراه شده، 
به سمت گزینه نظامی پیش می رود؟ هدف از جنگ روانی به راه 
افتاده چیست  و شــدت و عمق حمله احتمالی اسرائیل به ایران 
چه میزان خواهد بود؟ آیا دســتور کار، حفظ جنگ »تبلیغاتی _ 

روانی« برای راهبردهای جنگی در آینده است؟ آیا هدف، متوقف 
کردن جمهوری اسلامی در مسیری است که در دهه های گذشته 
دنبال کــرده و منزوی کردن آن به انــدازه یک قدرت کوچک 
منطقه ای اســت؟  آیا هجمه گسترده تبلیغاتی علیه ایران با این 
هدف صورت می گیرد که در آینده هرگونه درگیری با جمهوری 
اسلامی به هر شکل، به عنوان »جنگی پاک« نزد افکار عمومی 
فروخته شــود؟ سرانجام این که آیا کوشیده می شود که در میان 
ملت ها و دولت های منطقه چنین القا شــود که »شمشیر« دست 

کیست؟ 
اســتراتژی دستگاه دیپلماســی و آنچه »سید عباس عراقچی« 
در ســفرهای دوره ای خود به کشــورهای منطقه دنبال می کند، 
شامل سه ســطح از گفت وگوهاست؛ نخست، تلاش برای عبور 
از تنش ها بــا دولت های منطقــه و عادی ســازی روابط. دوم؛ 
محدودســازی هرگونه اقدام ماجراجویانه نظامی اسرائیل. سوم؛ 
اعلام آمادگــی قاطع تهران برای مقابله بــا تهدیدهای نظامی 
کــه بخواهد بنیان های کشــور را در معرض آســیب قرار دهد. 

این سه دســتور کار، واکنشی اســت واقع گرایانه که با استقبال 
دولت های طرف گفت وگو روبرو شده است. اگرچه تحقق عادی 
سازی روابط و محدود سازی دامنه ماجراجویی اسرائیل به پیش 
شرط  هایی نیازمند است اما یک واقعیت را اسرائیل و پشتیبانان 
آمریکایــی و اروپایی آن نباید از نظــر دور بدارند. این واقعیت، 
توانایی تهران برای پاســخ به هرگونه ماجراجویی کنترل نشده 
اسرائیل است. حمله پهبادی یکشــنبه شب گذشته حزب الله به 
حیفا، زنگ هشدار و پیامی  است که هم تل آویو و هم واشنگتن 
باید آن را به درســتی دریابند. این هشــدار به آن معناســت که 
برخلاف تصورات برنامه ریزان اســرائیلی ، نه گروه های مقاومت 
و نه تهران در برابر اقدام های ماجراجویانه دســت بسته نبوده و 

نخواهند بود.
جنــگ غزه پس از یکســال از شــروع، تفاوتــی متفاوت و 
ماهیتــی دگرگون، یافته اســت؛ تفاوتی کــه اخبار غزه را در 
حاشــیه دیگر تحولات قرار داده اســت. آینده منطقه، آبستن 

حوادث بسیار است.

مرز باریک سیاست و جنگ در خاورمیانه

80 درصد زباله گردها 
ایرانی  نیستند

پایان 80 سال سلطه ارزی آمریکا
 از شکل گیری پلتفرمی برای تسویه پرداخت های فرامرزی کشورهای عضو بریکس گزارش می دهد؛
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اولویت اول کشور 
توسعه روابط اقتصادی با 
کشورهای همسایه است

وزیر امور اقتصادی و دارایی :

وم مناسب سازی  لز
تمامی شهرهای 

کشور برای معلولان

 همکاری 
دو سر برد ایران 

و آذربایجان

تلاش برای افزایش 
۴۴۰۰ صندوق خرد 

زنان برای ارائه 
تسهیلات بیشتر

آغاز بلیت فروشی 
جشنواره فیلم کوتاه 

تهران برای مردم

فعال برنامه ریزی حوزه مدیریت شهری در 
کید کرد؛ گفت وگو با امتیاز تأ

در حوزه های انرژی و آب صورت گرفت؛

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد:

سرمقاله

 رمزگشایی از بازی 
ضد ایرانی کانبرا

دولت اســترالیا مواضع ضدایرانی و جانبدارانه ای را 
در حمایت مطلق از رژیم اشــغالگر قدس در منطقه 
اتخاذ کرده و بدون اشاره به جنایات متعدد این رژیم 
سفاک در غزه و لبنان، استمرار این جنایات در قبال 
جبهه مقاومت و جموری اســلامی ایران شده است. 
وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران اخیرا ً 
در بیانیه ای اعلام کرد که ایان مک کانویل، ســفیر 
استرالیا در تهران، احضار و »مراتب اعتراض شدید« 

تهران به او ابلاغ شده است.
 علت احضار مک کانویل تکرار مواضع جانبدارانه و 
مغایر با موازین حقوق بین الملل دولت استرالیا درباره 
تحولات اخیر منطقه و استانداردهای دوگانه استرالیا 
و سکوت در مقابل تجاوز رژیم اشغالگر قدس به غزه 
و لبنان اعلام شده است. این احضار پس از آن انجام 
شد که آنتونی آلبانیزی، نخست وزیر استرالیا، روز ۱۱ 
مهر امســال، عملیات غرورآفرین وعده صادق ۲ و 
پاسخ مشروع ایران اسلامی به جنایات رژیم اشغالگر 

قدس را محکوم کرد!
با گســترش جنایات رژیم اشغالگر قدس و آمریکا 
در منطقه، آنتونی آلبانیــزی و کابینه او درمواضعی 
وقیحانه مدعی شــدند که رژیم اشغالگر قدس حق 
دارد پس از اصابت  موشــک های ســپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی به عمق استراتژیک اراضی اشغالی! 
از خود دفاع کند. دولت استرالیا همچنین تاکید کرده 
که از مرگ رهبران ارشــد حزب الله و حماس توسط 

تل آویو اصلا متاسف نیست.
صورت مسئله مشخص اســت:کانبرا بازی خود را 
در زمیــن تل آویو تعریف کرده و از علنی ســاختن 
ایــن موضوع نیــز ابایی ندارد. در چنین شــرایطی 
دولت اســترالیا باید پاسخگوی مواضع وقیحانه خود 
در نسل کشــی غزه و جنایت در لبنان باشد. بدیهی 
است که جمهوری اســلامی ایران نیز این رویکرد 
تروریســتی دولت کانبرا را برنتافته و با قاطعیت در 
برابر هر بازیگر و کشــوری کــه بخواهد طمعی به 
خاک پاک کشــورمان و حــوزه جغرافیایی مقاومت 

داشته باشد، خواهد ایستاد.
کانبــرا به صورت خاص در طول دو دهه اخیر، خود 
را جزئی از بــازی آمریکا در نظام بین الملل تعریف 
کرده و در تشــدید تنش ها در شرق آسیا و اقیانوسیه 
)بر اســاس راهبرد دیکته شده از سوی دموکرات ها 
و جمهوری خواهان آمریکا( نقش پررنگی ایفا کرده 
اســت. کانبرا، در معادلات امنیتــی جاری در حوزه 
روابــط بین الملل، خود را شــریک راهبردی ناتو و 
آمریــکا تلقی کرده و بر همین مبنــا، تعلق خود به 
رژیم اشــغالگر و متوحش صهیونیستی را دوچندان 

ساخته است.
موضع گیــری اخیر اســترالیا در حمایــت از رژیم 
صهیونیســتی در حالی صورت می گیرد که در داخل 
این کشــور نیز اعتراضات گسترده و بی سابقه ای را 
برانگیخته اســت. نتیجه این بازی خطرناک دولت 
استرالیا، مشارکت در شکســت نهایی رژیم سفاک 

صهیونیستی در جنگ غزه و لبنان خواهد بود.
بدون شک فرزندان مقاومت، درس سخت و بزرگی 
به رژیم صهیونیســتی و حامیان و مهره های آن در 
سرتاســر دنیا خواهند داد. کانبرا نیــز از این قاعده 
مســتثنی نخواهد بود. بنابراین، بهتر اســت دولت 
اســترالیا بازی خود در زمین واشــنگتن و تل آویو را 
در قبال تحولات غزب آســیا هرچه سریع تر متوقف 

سازد.
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 بسیاری از باغ وحش های کشور 
استاندارد نیستند

 واکنش رسانه های الجزایری 
به عملکرد خوب گندوز 

دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس در بازی با توگو؛مدیر کل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست :
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لزوم استفاده از نرم افزارهای جدید چهره نگاری برای ارتقای کشف جرم
رئیــس پلیس آگاهی فراجا با بیان اینکــه نمونه برداری های ژنتیکی از 
صحنه های وقوع جرم باید به صورت کاملا علمی پیگیری شود، گفت: نرم 
افزارهای چهره نگاری جدید با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
داخلی باید موردبهره برداری قرار گیرد تا شاهد ارتقای کشف علمی جرم 
درجامعه باشیم. سردار محمد قنبری در جلسه شور معاونان پلیس آگاهی 
فراجا ضمن تبریک میلاد با سعادت امام حسن عسگری )ع( اظهار داشت: 
جهت پیشبرد اهداف و دسترسی به مجرمان باید به سمت اقدامات علمی 

حرکت کنیم چرا که امروزه در دنیا توســعه نیروی انسانی بدون توجه به 
فناورهای هوشــمند معنایی ندارد وبایدگفت که در این خصوص اقدامات 
اولیه خوبی در پلیس انجام شده است. وی با بیان اینکه نمونه برداری های 
ژنتیکی از صحنه های وقوع جرم باید به صورت کاملا علمی پیگیری شود، 
افزود: نرم افزارهای چهره نگاری جدید با استفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان داخلی بایدموردبهره برداری قرار گیرد تا شــاهد ارتقاء کشف 
علمی جرم درجامعه باشیم. رئیس پلیس آگاهی فراجا ضمن تاکید به کنترل 

مجرمان با استفاده از سامانه های هوشمند، گفت: تیم های بررسی صحنه 
جرم باید آموزش های تخصصی و به روز را ببینند واین موضوع رسیدگی 
به پرونده ها و کشــف جرایم کمک مطلوبی حاصل شود. وی همکاری 
های بین المللی با سایر کشورها در حوزه تحقیقات جنایی و انتقال دانش 
و تجربه را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: کارشناســان در سمینارها و 
همایش های بین الملی مشارکت داشته باشند که لازم است در این رابطه 

با اینترپل نیز هماهنگی های لازم صورت گیرد.

جامعه

اخبار کوتاه 

رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی ضمن اشاره به جزییات 
تصویب سند امنیت غذایی و تغذیه، در عین حال گفت: توزیع شیر رایگان در 
مدارس متوقف شده و از سازمان برنامه و بودجه می خواهیم اعتبار مورد نیاز 

توزیع شیر رایگان در مدارس را تامین کند.
دکتر محمداسماعیل مطلق در »همایش ملی امنیت غذایی با رویکرد پدافند 
غیرعامل« که صبح امروز، ۲۴ مهر ماه در دانشگاه علوم پزشکی ایران برگزار 
شــد، اظهار کرد: امنیت غذایی از مســائل مهم کشور محسوب می شود، به 
نحوی که در »بند ۶ سیاست های کلی سلامت« و »بند ۷ سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی« و »سیاست های کلی جمعیت« به موضوع امنیت غذایی 
تاکید شــده است. وی در تشــریح »امنیت غذایی« گفت: امنیت غذایی به 
معنای دسترســی همیشگی اقتصادی و فیزیکی تمام مردم به غذای کافی، 
سالم و مقوی با مطلوبیت اجتماعی و فرهنگی و بهره مندی تمام سلول های 
بدن از مواد مقوی و کافی برای دستیابی به زندگی سالم و فعال است. رئیس 
دبیرخانه شورای عالی ســلامت و امنیت غذایی گفت: تحقق تامین پایدار 
غذای ســالم، اقتدار غذایی، ارتقای سلامت تمام آحاد جامعه و افزایش امید 
به زندگی، مســتلزم »فراهم کردن غذا و بذر غذایی«، »کاشت« و »تولید«، 
»تامین غذا« و »دسترسی فیزیکی«، »تامین سلامت بدن« و »بهره مندی 
ســلولی از مواد غذایی« اســت. وی ادامه داد: اگر به ارتقای سواد سلامت 
تغذیه ای مردم توجه کنیم، می توانیم برای مولفه های »اقتدار غذایی«، »ارتقا 
سلامت جامعه« و »افزایش امید به زندگی« برنامه ریزی کنیم. مطلق با بیان 
اینکه امید به زندگی در کشــور افزایش یافته، توضیح داد: روزهای نخست 
انقلاب اســلامی، میزان امید به زندگی در زنان و مــردان به ترتیب ۵۴ و 
۵۶ ســال بود و این در حالی است که میزان امید به زندگی اکنون در میان 
زنان و مردان کشــورمان به ترتیب به ۷۸ و ۷۵ ســال رسیده است. رئیس 
دبیرخانه شــورای عالی سلامت و امنیت غذایی با بیان اینکه برخی مسائل 
می توانند امنیت غذایی را تحت تاثیر قرار دهند، گفت: »شوک های اقتصادی« 
و »تغییرات اقلیمی« می توانند امنیت غذایی را تحت  تاثیر قرار دهند. جهان با 

پدیده تغییرات اقلیمی مواجه است و تغییرات اقلیمی بر آب، هوا و غذا تاثیرات 
عمده دارد. سیل، فرونشست زمین و بسیاری از موارد دیگر به دلیل تغییرات 
اقلمی اســت. وی ادامه داد: شوک های اقتصادی به دلیل بروز بیماری های 
نوپدید مانند آنچه در دوران پاندمی کووید۱۹ تجربه کردیم نیز سبب از دست  
دادن شغل می شود. این بیماری ها سبب افزایش قیمت موادغذایی و کاهش 
دسترسی به موادغذایی می شوند. مطلق درباره دیگر مسائل اثرگذار بر امنیت 
غذایی گفت: »تحریم نهاده های کشاورزی«، »ضایعات و تلفات کل زنجیره 
غذا«، »ناسالم بودن غذا«، »آلاینده های آب، خاک و هوا«، مباقیمانده سموم 
دفع آفات«، »کودهای شیمیایی« و موارد دیگر از چالش های امنیت غذایی 

به حساب می آیند.رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی ادامه 
داد: آلودگی هــای عمقی مربوط به زنجیره تامین غذا که می تواند پیامدهای 
ژئوپولتیک و ویرانگر داشته  باشد. همچنین برخی عوامل بیولوژیکی به ویژه 
عوامل باکتریایی می توانند به صورت تعمدی بــرای تحت تاثیر قرار دادن 
امنیت غذایی اســتفاده شــوند. همچنین تهدیدهای غذایــی، جنگ غذا و 
تروریست کشاورزی بر امنیت غذایی اثرگذار است. وی با اشاره به برگزاری 
شانزدهمین جلسه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی گفت: مرحوم ابراهیم 
رئیسی به هفت سند در ارتباط با امنیت غذایی در شانزدهمین جلسه شورای 
عالی ســلامت اشاره کرد. هر کدام از سازمان ها و نهادهای کشور بر اساس 

هفت ســند ارائه شده مسئولیتی برعهده داشتند. یک سند مربوط به شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، ۲ ســند مربوط به وزارت بهداشت )معاونت بهداشت 
و ســازمان غذا و دارو هر کدام یک سند(، یک سند مربوط به شورای امنیت 
ملی، یک سند مربوط به وزارت کشاورزی، یک سند مربوط به وزارت علوم، 
یک ســند به محیط زیست و یک سند مربوط به معاونت علمی بود.مطلق 
گفت: مرحوم رئیســی بر این باور بود که این ســندهای هفتگانه باید تک 
شده و در قالب یک سند ارائه شود. اساتید تغذیه در جهت تجمیع سندهای 
هفتگانه گام  برداشتند و سند »امنیت غذایی تغذیه« را برای سال های ۱۴۰۲ 
تا ۱۴۱۱ تدوین کردند. پیش از تصویب این سند، سندی در ارتباط با امنیت 
غذایی در شورای عالی سلامت مطرح شده بود اما به تصویب نرسید.رئیس 
دبیرخانه شــورای عالی سلامت و امنیت غذایی درباره ساختار شورای عالی 
سلامت کشور گفت: معاون رییس جمهور، ۷ وزیر و ۱۰ دستگاه و نهاد، کمیته 
امداد امام خمینی و تعدادی از نمایندگان مجلس در شــورای عالی سلامت 
حضور دارند. وی درباره ضرورت امنیت غذایی خاطرنشان کرد: امنیت غذایی، 
زیربنای امنیت اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی است و از حلقه های 
مهم امنیت کشور است. نتایج مطالعات بیانگر این است که امنیت غذایی بر 
هزینه های بهداشت و درمان نیز اثرگذار است. رئیس دبیرخانه شورای عالی 
سلامت و امنیت غذایی افزود: میزان هزینه های بهداشت و درمان کشورهایی 
که با »ناامنی غذایی خفیف« مواجه هستند، ۱۹ درصد است. همچنین میزان 
هزینه های درمانی و بهداشتی در کشورهایی که با »ناامنی غذایی متوسط« 
و »ناامنی غذایی شــدید« مواجه هســتند به ترتیب ۳۲ و ۷۶ درصد است. 
وی درباره دیگر مخاطرات ناامنی غذایی گفت: کشورهایی که ناامنی غذایی 
دارند با خطر بیماری های غیرواگیر مانند دیابت و بیماری های قلبی عروقی، 
ســوتغذیه و احتمال افزایش مرگ ومیر زنان، ســالمندان و کودکان مواجه 
هستند. مطلق ادامه داد: ناامنی غذایی منجر به کاهش توانمندی های ذهنی 
و جسمی می شود و روند توسعه کشورها را به مخاطره می اندازد. تحریم های 
غذایی، تغییرات اقلیمی و همه گیری بیماری ها می توانند خطر ناامنی غذایی 

و سوءتغذیه را افزایش دهند. مطلق با اشاره به تصویب سند امنیت غذایی و 
تغذیه توضیح داد: سند امنیت غذایی و تغذیه با حضور تمام اعضای شورای 
عالی سلامت به تصویب رسیده است. براساس سند امنیت غذایی و تغذیه، 
۶ کمیسیون »سلامت و تغذیه« به ریاست وزیر بهداشت؛ »پایداری غذا« به 
ریاست وزیر جهاد کشــاورزی؛ »کمیسیون دسترسی اقتصادی« به ریاست 
وزیر رفاه؛ »اســتاندارد« به ریاست رئیس سازمان ملی استاندارد؛ »دفاعی و 
امنیتی« به ریاست سازمان پدافند غیرعامل و »کمیسیون علمی فرهنگی« 
به ریاست دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی تشکیل شده است. وی با بیان 
اینکه سند ملی امنیت غذایی و تغذیه، ۲۲۵ راهبرد دارد، خاطرنشان کرد: بر 
اســاس سند ملی امنیت غذایی، برخی اقدامات در حوزه پدافند غیرعامل در 
ارتباط با امنیت غذایی می بایســت از سال ۱۴۰۱ اجرا شود و موانع برطرف 
شــود تا آحاد مردم از نتایج آن برخوردار شــوند. »حمایت و ترویج پژوهش 
برای دستیابی به دانش و فناوری های نوین برای کنترل و مقابله هوشمندانه 
بــا تهدیدات تروریســتی غذایی و بیولوژیک«، »جلوگیری از آســیب های 
احتمالی از توان باروری و ســلامت جامعه ناشــی از مواد غذایی مشکوک 
و آلوده مانند مواد غذایی وارداتی و تراریخته، عوامل پرتویی و شــیمیایی«، 
»واکنش سریع، هوشــمند، فعال، هماهنگ و به هنگام در مقابل تهدیدات 
دشــمن در کل زنجیره تامین«، »افزایش توان قدرت تشخیص ویروسی و 
غذایی در مرزهای ورودی کشور«، »شناسایی حوزه های متاثر از تحریم در 
حوزه امنیت غذایی و اقدامات لازم برای خنثی سازی«، »ایجاد آمادگی برای 
اقدامات پیشگیرانه، پیش کنش گرایانه در برابر تحریم و تهدیدات حوزه غذا«، 
»سناریو سازی و شبیه سازی تهدیدات حوزه غذا و تهیه پاسخ سریع به آنها«، 
»توسعه اصول و اقدامات پدافند غیرعامل غذایی در زیرساخت های حوزه غذا 
در برابر تهدیدات و آسیب های احتمالی و جلوگیری از ورود گونه های مهاجم 
به کشور« و»دستیابی به امکانات تشخیص قرنطینه ای منطبق بر اصول نوین 
پدافند غیرعامل و هم سطح با تجهیزات و فناوری های صنایع غذایی« جزو 

برنامه هایی هستند که در سند ملی امنیت غذایی و تغذیه آمده است.

رئیس کمیته امداد امام خمینی  مطرح کرد؛

 تعمیر واحدهای مسکونی مددجویان 
با کمک گروه های جهادی

رئیــس کمیته امداد امام خمینی گفــت: امیدواریم تا پیش 
از آغاز فصل بارش در اســتان ها عملیــات تعمیر واحدهای 
مســکونی مددجویان با همت گروه های جهادی و بســیج 
عمومی به اتمام برســد. نشست مشــترک آغاز پویش ملی 
»بنای همدلی« با حضور سیدمرتضی بختیاری، رئیس کمیته 
امداد، ســردار زهرایی، رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور 
و حمیدرضا ســهرابی، معاون مسکن شــهری بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی برگزار شد. رئیس کمیته امداد در این مراسم 
ضمن تشکر از نهادهای انقلاب به ویژه بنیاد مسکن و بسیج 
ســازندگی به دلیل همکاری در تأمین مســکن مددجویان، 
گفت: در بســیاری اســتان ها تعمیر مســکن مددجویان با 
مشــکلات اعتبار مواجه شده است که تدبیر بسیج سازندگی 
در راه انــدازی پویش ملی »بنای همدلــی« می تواند در این 
زمینه راهگشا باشد. وی استفاده از ظرفیت گروه های جهادی 
در تعمیر و بهسازی مسکن خانواده های نیازمند را قابل تقدیر 
دانست و افزود: این یک ابداع جدید و یک اتفاق مبارک است 
که امیدواریم همه مسئولان پای کار باشند. بختیاری با بیان 
اینکه زمان بســیار خوبی برای آغاز این پویش انتخاب شده 
اســت، اضافه کرد: این یک حرکت مردمی است و امیدواریم 
تا پیــش از آغاز فصل بــارش در اســتان ها عملیات تعمیر 
واحدهای مســکونی مددجویان با همت گروه های جهادی و 

بسیج عمومی به اتمام برسد.
سردار زهرایی، رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور نیز در 
این مراسم با اشاره به ظرفیت بالای گروه های جهادی گفت: 
گروه های جهادی به تازگی سه هزار واحد مسکن نیازمندان 
را تعمیر و بهسازی کرده اند و به همین دلیل به دنبال استفاده 
از این توان، در تعمیر منازل مددجویان هستیم.وی همکاری 
با بیان اینکه همکاری بســیج با کمیته امداد، اصولی، پایدار 
و دائمی اســت، اظهــار کرد: پویش بنــای همدلی در میان 
گروه های جهادی فراخوان شــده که با اســتقبال گســترده 
گروه های جهادی، مقرر شــد در یک برنامه هدفمند، منازل 

مددجویان کمیته امداد مرمت و تعمیر شود.

توقف توزیع شیر رایگان در مدارس و درخواست از سازمان برنامه و بودجه

شــهردار منطقه ۱۸ تهران بر لزوم ورود قضایی برای ســاماندهی بازار آهن شادآباد تأکید کرد و 
گفت: ســاماندهی این بازار به تنهایی از عهده شهرداری تهران بر نمی آید. محمد جواد خسروی 
با حضور در صحن علنی شــورای شهر تهران در مورد حریق بازار آهن شادآباد با بیان اینکه بازار 
آهن بالغ بر ۶۰۰۰ واحد تجاری دارد که از سال ۸۱ در شادآباد مستقر هستند، گفت: از روزی که 
ما در منطقه ۱۸ کار خود را آغاز کردیم از آنجایی که بازار شادآباد در دل بافت مسکونی قرار دارد 
با جدیت دو چندان وضعیت این بازار را پیگیری کردیم و جلســات مکرر با کسبه برای ساماندهی 
بازار آهن داشــتیم و حتی وزیر وقت کشــور را برای ساماندهی به بازار شادآباد دعوت کردیم؛ اما 
متأسفانه تاکنون همکاری از سوی کسبه بازار با شهرداری صورت نگرفته است. وی با بیان اینکه 
بارها از کســبه خواستیم که ایمن سازی را از معابر شــروع کنند و حداقل آهن آلات را از جلوی 
در مغازه شــان جمع کنند که نکردند، افزود: ســاماندهی بازار آهن به تنهایی از عهده شهرداری 
تهران بر نمی آید؛ کما اینکه در مورد ساماندهی بازار شادآباد هیچ همکاری از سوی هیچ سازمانی 
نداشــتیم و وقتی با کمک شرکت ساماندهی مشاغل برای ساماندهی بازار وارد شدیم به ما گفتند 
که کاری نکنید و موضوع امنیتی می شــود و حالا متأسفانه شاهد بودیم که در پی حریق شادآباد 
۳ نفر کشته شدند و اگر کاری نشود موضوع بدتر می شود و ساماندهی بازار شاد آباد نیاز به یک 
همکاری فرابخشی دارد. خسروی با تأکید بر اینکه بخش اعظمی از این بازار به دلیل عبور بزرگراه 
شــهید بروجردی خود به خود ساماندهی می شود؛ اما باز هم باید با کار حقوقی و قضایی این بازار 
را ساماندهی کنیم، گفت: با دادستان صحبت کردم تا ساماندهی به بازار آهن بدهیم چراکه معابر 

کل بازار را گرفتند و باید اقدامات قضایی داشته باشیم. 

مدیر کل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان 
حفاظت محیط زیست با اشاره به رتبه بندی حدود ۴۴ 
باغ وحش کشور گفت: به باغ وحش های غیراستاندارد 
برای رفع مشکلات خود مهلت می دهیم اما اگر پس از 
پایان این فرصــت زمانی همچنان عملکرد آن ها ایراد 
داشــته باشــد، به این مراکز رحم نمی کنیم و با آن ها 

برخورد خواهیم کرد.
هر چند وقت یک بار تصاویر ناراحت کننده ای از وضعیت 
حیوانات برخی باغ وحش های کشــور  و یا مرگ و میر 
بعضی گونه های جانوری در این مراکز منتشر می شود. 
در این شرایط سازمان حفاظت محیط زیست رتبه بندی 
باغ وحش ها را بر اســاس شاخص هایی در دستور کار 
قرار داد. این طرح در نیمه دوم سال ۱۴۰۱ کلید خورد و 
شاخص های ارزیابی این رتبه بندی ها تدوین شد سپس 

عملیاتی شد.
هدف سازمان حفاظت محیط زیست از انجام این کار  
بررسی نحوه مدیریت باغ وحش ها اعلام شد علاوه بر 
آن این ســازمان تصمیم گرفت از باغ  وحش هایی که 
وضعیت بهتری دارد حمایت کنــد تا به کار خود ادامه 
دهند و باغ وحش هایی که ضعیف هســتند را یا حذف 
کند یا آن ها را به سمت ارتقای وضعیت خود سوق دهد.

غلامرضا ابدالی درباره آخرین وضعیت رتبه بندی باغ 
وحش ها گفت: رتبه بندی باغ وحش ها را امسال به پایان 
می رسانیم ولی منتظر نمی مانیم که در همه باغ وحش ها 

انجام شود سپس به ساماندهی آن ها بپردازیم.
وی  بــا بیان اینکه عملکرد بــاغ وحش ها در بیش از 
۵۰ محور بررســی می شــود، اظهارکرد: در کل همه 
شاخص هایی که یک باغ وحش خوب باید داشته باشند 
را شــامل می شود که از جمله آن ها می توان به رعایت 
حقوق حیوانات، تحقق اهداف آموزشی ، فضا، تیمارگری 

و تغذیه مناسب و نحوه مدیریت پسماند اشاره کرد.

ابدالی در ادامه گفت: تاکنون حدود ۴۴ باغ وحش از ۷۰ 
باغ وحش و مرکز تکثیر حیات وحش رتبه بندی شده اند. 
از هفته جاری به بــاغ وحش ها و مراکزی که به علت 
عدم رعایت استانداردها امتیازات کمی در رتبه بندی به 
دست آورده اند، مهلتی برای رفع مشکلات داده می شود.

وی ادامه داد: ادارات محیط زیست استان ها را مسئول 
کرده ایم که که نظارت شدید بر باغ وحش های استان 
خود داشته باشند و به آن ها برای رفع مشکلات مهلت 

بدهند.
مدیــر کل دفتر حفاظت و مدیریــت حیات وحش 
ســازمان حفاظت محیط زیست تاکید کرد:  اگر باغ 
وحشــی پس از پایان مهلت زمانــی همچنان فاقد 
استانداردهای لازم باشــد، به هیچ وجه به آن رحم 
نخواهیم کرد و با چنین مراکزی مماشات نمی کنیم 
و به سرعت بر اساس قوانین موجود با آنها برخورد و 

در صورت لزوم پلمب می کنیم.
ابدالی در پایان خاظرنشان کرد: بسیاری از باغ وحش ها 
فاقد استانداردهای لازم هســتند اما مشکلات برخی 
از آنهــا در یک مهلت زمانی قابل حل اســت اما با باغ 
وحش هایی که از آن ها قطع امید بکنیم، برخورد خواهیم 

کرد.

وزیــر آموزش و پرورش با بیان اینکه بخش مهمی از 
مطالبات و کسورات بازنشستگان ۱۴۰۰ پرداخت شده 
اســت گفت: پس از اینکه احکام ایــن افراد اصلاح و 
معوقات و کسورات پرداخت شده، این فرهنگیان مطالبه 
جدیدی را عنوان کردند که موضوع در حال کارشناسی 

است.
علیرضا کاظمی در جمع خبرنگاران و مبنی بر رسیدگی 
به موضوع رتبه بندی بازنشســتگان ۱۴۰۰ خاطر نشان 
کــرد: بخش مهمی از مطالبات و کســورات این افراد 
پرداخت شده است، پس از اینکه احکام این افراد اصلاح 
شده و معوقات و کسورات پرداخت شده، این فرهنگیان 
مطالبه جدیــدی را عنوان کردند کــه این موضوع در 
ســازمان برنامه و بودجه در حال کارشناســی است و 
همکاران در سازمان برنامه و بودجه موضوع را بررسی 
می کنند و اگر حق با این افراد باشد، منابع لازم را برای 

آنها پیش بینی خواهند کرد.
وی درباره معترضان آزمون استخدامی کیفیت بخشی 
نیز گفت: نتایج این آزمون اعلام شده است؛ به اعتراضات 
رسیدگی می شود و افرادی که مشکل گزینشی داشتند 
را هم دوباره بررسی می کنیم تا اطمینان پیدا کنیم حق 

کسی ضایع نمی شود.

کاظمی درباره ســامانه یکپارچه ســازی کمک های 
مردمی مدارس گفت: اولیاء و مربیان در مدرسه از میزان 
کمک های مردمی مطلع هستند؛ رئیس انجمن اولیاء و 
مربیان یکی از عضوهای دارای حق امضاء برای برداشت 
از حســاب اســت. وی با بیان اینکه بدون نظر اولیاء و 
مربیان و مصوبه انجمن اولیاء و مربیان حق برداشت از 
حساب مدرسه وجود ندارد افزود: اما در کنار این موضوع 
به دنبال طراحی ســامانه یکپارچه هســتیم تا نظارت 

منطقه ای، ملی و استانی را در مجموعه داشته باشیم.
وزیر آموزش و پــرورش درباره نظــارت بر عملکرد 

مدارس غیردولتی برای دریافت شهریه اضافه از مدارس 
ادامه داد: خانواده ها باید در سامانه رسیدگی به شکایات 
در مدارس غیردولتی هر گونه تخلفی را گزارش دهند؛ 
اینکه کلی بگوییم خوب نیســت و در حق مدارس غیر 
دولتی جفا می شــود. به هر حال مــدارس غیر دولتی 
خدماتی را ارائه می دهند که براســاس چارچوب تعیین 

شده مصوب هم شهریه دریافت می کنند.
کاظمی با بیان اینکه اگر اولیاء تخلفی مشاهده می کنند 
آن را گزارش دهند تا شهریه اضافه را برگردانیم و با مدیر 
متخلف برخورد کنیم در اینباره که آیا فعالیت مدارسی که 
مجوز آنها لغو شده، ادامه دارد یا خیر؟ افزود: امکان ندارد 
مدرسه ای که مجوز ندارد، فعالیت کند، مدرسه نمی تواند 
غیر قانونی فعالیت کند چرا که نیاز به صدور کارنامه و 
برگزاری امتحانات دارد. مدرسه ای که مجوزش باطل 

شده هیچ دسترسی نمی تواند داشته باشد.
وزیر آموزش و پرورش درباره شــهریه مدارس هیات 
امنایی نیز اظهار کرد: شــهریه های مدارس غیردولتی 
تعریف شــده است و طبیعتا هیات امنا نوع فعالیت ها را 
مصوب می کند. شــهریه مدارس هیات امنایی متفاوت 
اســت، مــدارس با فعالیــت  در حوزه هــای مختلف، 

شهریه های متفاوتی دریافت می کنند.

مدیرکل هواشناســی استان تهران گفت: انتظار کاهش بارش برای سه ماه آینده در سطح 
استان را داریم و احتمالا فرآیند خشکسالی تداوم خواهد داشت. مازیار غلامی با بیان اینکه 
طی دو سه ماه آینده احتمال افزایش دمای بیشتر از حد معمول در استان تهران وجود دارد، 
اظهارکرد: در این شرایط مهم ترین توصیه ما مدیریت منابع و مصارف آب در تمام بخش های 
خانگی، کشاورزی و صنعت است چون علاوه بر افزایش دما انتظار کاهش بارش برای سه 

ماه آینده را داریم و احتمالا فرآیند خشکسالی و کم بارشی تداوم خواهد داشت. 
او درباره بارش های پاییزی استان گفت: در اوایل مهر ماه امسال مقداری بارش داشتیم اما 
موثر نبود. ما در حال طی کردن فرآیند تغییر اقلیم هســتیم و یکی از نشانه های تغییر اقلیم 
بارش شدید در یک بازه زمانی کوتاه مدت است و بعد از آن در یک بازه زمانی طولانی مدت 
بارش وجود نخواهد داشــت این در حالیست که کشاورزی بارش مداوم و ملایم نیاز دارد و 
بارش کوتاه مدت شدید به سیلاب تبدیل می شود و خسارت می زند و مفید نیست حتی اگر 
در بهترین شــرایط بارش قرار بگیریم و بارش به حد نرمال برسد، نمی تواند کم بارشی قبل 

را جبران کند. 
غلامی اضافه کرد: در کل کشور نیز میانگین بارش و دما به همین صورت خواهد بود، به ویژه 
در غرب کشور که بیشتر از دیگر استان ها تحت تاثیر کاهش بارش و افزایش دما قرار خواهد 
گرفت. مدیرکل هواشناسی استان تهران اظهار کرد: در این بازه زمانی ۲۱۶.۵ میلیمتر بارش 
داشتیم این در حالیست که میانگین بارش در بلندمدت ۲۸۰ میلیمتر بود بنابراین بارش ۲۳ 

درصد کاهش یافته و به عبارتی فقط ۷۷ درصد بارش  بلندمدت تامین شده بود.

در حالی که با تکمیل ظرفیت بهشت زهرا)س( مدیریت شهری به دنبال احداث آرامستان های 
جدید است؛ اما تعیین تکلیف حدود ۲۰ هزار قبر خالی رزرو و تسویه نشده بهشت زهرا)س( 
نیز از اهمیت بسزایی برخوردار است که شاید بتواند اتمام ظرفیت بهشت زهرا)س( را به تأخیر 
بیاندازد تا مدیریت شهری هم با فرصت بهتری نسبت به احداث آرامستان های جدید اقدام 
کند. درحالی که مدیریت شهری با نزدیک شدن به اتمام ظرفیت بهشت زهرا)س( در تدارک 
احداث آرامستان های جدید در پایتخت است؛ اما قبور خالی در بهشت زهرا)س( وجود دارد که 
این سوال مطرح می شود که چطور امکان دارد با تکمیل ظرفیت قبور این قبرستان بزرگ 
و مطرح کشــور، همچنان قبور خالی در آنجا وجود دارد و چه کســانی می توانند از این قبور 
استفاده کنند؟ ظرف روزهای گذشته اخباری مبنی بر اینکه بر اساس آمارها قبور خالی رزرو و 
تسویه نشده بهشت زهرا)س(، حدود ۳۰ درصد از کل ظرفیت بهشت زهرا)س( است، منتشر 
و اعلام شــده بود که در صورت تعیین تکلیف آنها می توان مدت زمان دیگری نیز اموات را 
در این آرامستان خاکسپاری کرد. انتشار این آمارها در حالیست که طبق اعلام بهشت زهرا 
)س(، درحال حاضر حدود ۲۰ هزار قبر خالی تعیین تکلیف نشده در بهشت زهرا وجود دارد که 
این سوال را در ذهن ایجاد می کند که تعیین تکلیف این قبور رزور شده چیست و چرا تا به 
حال مسئولان این سازمان پیگیر این مسئله نبوده اند؟ پیشتر نیز روابط عمومی سازمان بهشت 
زهرا)س( در اطلاعیه ای بر وصول مطالباتش از شهروندان اشاره کرده است که طبق آن این 
سازمان مکلف به اجرای مصوبه شورای اسلامی شهر تهران درباره دریافت الباقی مطالبات 

خود از قبور رزرو شده است.

 شهرداری به تنهایی نمی تواند 
بازار آهن شادآباد را ساماندهی کند

 بسیاری از باغ وحش های کشور 
استاندارد نیستند

مطالبه جدید رتبه بندی 
فرهنگیان بازنشسته۱۴۰۰ درحال بررسی

 احتمال تداوم 
کم بارشی و خشکسالی در تهران

 اولتیماتوم بهشت زهرا 
به دارندگان قبور رزروی

ساخت وساز غیرمجاز باید جرم تلقی شود؛ 

رسیدگی به اعتراضات آزمون استخدامی کیفیت بخشی ؛مدیر کل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست :

تعیین زمان برای تسویه بدهی قبور ؛مدیرکل هواشناسی استان تهران  خبر داد:
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سرمربی آلمان معتقد است که نیمه اول بازی تیمش مقابل هلند 
بهترین نمایش امسال آنها بوده است.

یولیان ناگلزمن بعد از بــرد یک بر صفر آلمان مقابل هلند گفت 
که نیمه اول این بازی بهترین نمایش امسال ژرمن ها بوده است. 
آلمان با این برد ۱۰ امتیازی شــد و بالاتر از هلند و مجارســتان 

صدرنشین گروه سوم لیگ ملت های اروپاست.
ناگلزمن گفت: »نیمه اول این بازی بهترین بازی امسال ما بوده 

اســت. حرصی که در تیم دیده می شــود یک گام بزرگ است. ما 
خیلــی خوب عمل کردیم و فرصت های کمی به حریف دادیم. ما 

کاملا شایسته برد بودیم.«
این اولین بار است که آلمان به مرحله حذفی لیگ ملت های اروپا 
صعود کــرده و ناگلزمن تاکید داد که آنهــا می خواهند به مراحل 
بالاتر هم برســد: »ما برای رســیدن به مراحــل بالاتر جاه طلب 
هســتیم. فضای رختکن پرانرژی اســت و همه می خواهند برنده 

باشیم.« آلمان مقابل هلند با تغییرات نسبتا زیادی به میدان رفت. 
قرار بود دنیز اونداف که هر دو گل آلمان در برد اخیر مقابل بوسنی 
را زده بود در ترکیب اصلی باشــد، ولی به دلیل مصدومیت جای 
خودش را به جیمی لولینگ داد. مهاجم ۲۳ ســاله اشتوتگارت در 
اولین بازی ملی اش موفق شد تک گل این بازی را بزند. ناگلزمن 
گفت که از نمایش لولینگ شگفت زده شده است: »انتظار نداشتم 

که او اینقدر خوب بازی کند.«

ناگلزمن: لولینگ فراتر از انتظار بود؛ کاملا شایسته برد بودیم

ورزشی

اطلاع رسانی

اخبار کوتاه 

۳ تیم ایرانی حاضر در مسابقات لیگ نخبگان و لیگ قهرمانان 
آســیا ۲ دیدارهای خــود در لیگ را لغو کردنــد و این اتفاق در 
شرایطی برای آن ها رخ داد که رقیبان آسیایی شان بدون مشکل 

در مسابقات داخلی  شرکت می کنند.
طی امروز و فردا، آخرین مســابقات ملی در نقاط مختلف جهان 
به انجام می رســد و ســپس باید منتظر شروع مجدد رقابت های 
باشگاهی باشــیم. هفته آینده به جز بازی های لیگ، دیدارهای 
قاره ای برگزار خواهد شــد و تیم ها با برنامه فشــرده ای مواجه 
هســتند. البته این تقویم سنگین، برای باشگاه های ایرانی صدق 
نمی کند و آن ها علی رغم دیگر نقاط آســیا و اروپا، از امتیازهای 
ویژه ای برخوردار هســتند و با لغو دیدارهای داخلی شان، جدول 
لیگ را به راحتی به هــم ریختند و کاری کردند که حالاحالاها 

نباید منتظر تعادل در تعداد بازی تیم ها باشیم.
السد قطر، حریف پرسپولیس

حریف این هفته پرســپولیس ۸ بازیکن ملی پوش داشــت اما 
نه تنها بازی اش لغو نشــد، بلکه باید روز جمعه برابر الشحانیه به 
میدان برود. تیم سرشــناس قطری ۳ روز بعد میزبان تیم تحت 
هدایت خوان کارلوس گاریدو خواهد بود. آن ها در فضایی کاملا 
حرفه ای و شــبیه به چیزی که در دنیا مرســوم است به کارشان 
ادامــه می دهند و همین مســاله به  بازیکنــان کمک می کند تا 
در مواقــع بحرانی تر و حتــی در تورنمنت های خاص که فاصله 
مسابقات در آن ها کم هستند، بتوانند خروجی بهتری از خود بروز 
بدهند. نقطه مقابل الســد، پرسپولیس است. بازی پنجشنبه این 
تیم برابر ملوان به زمان نامعلومی موکول شــد و آن ها تا دوشنبه 

هیچ مسابقه ای نخواهند داشت.
روشن تاجیکستان، حریف تراکتور

این طور نیست که تنها کشورهای سطح اول آسیا مقید به برنامه 
از پیش مشخص شده باشند. تیم روشن تاجیکستان نیز که باید 
چهارشنبه هفته آینده با تراکتور پیکار داشته باشد، خلاف حریف 
ایرانی اش که مســابقه خود را لغو کرد و حاضر نشــد روز جمعه 
-پنــج روز پیش از دیدار در لیگ قهرمانان آســیا۲- به مصاف 
گل گهر برود. روشــن پس از دوئلی که امروز برگزار خواهد کرد، 
شــنبه نیز دیداری دیگر خواهد داشت و سپس مهیای مصاف با 

پرشورها می شود.
شارجه امارات، حریف سپاهان

دیگر تیم ایرانی که بازی داخلی خود را لغو کرد، سپاهان است. 
طلایی پوشــان که نســبت به دیگر تیم های داخلی نمایندگان 
بیش تری در تیم ملی دارند، پنجشنبه در خانه به مصاف نساجی 
نمی روند، بــه این بهانه که باید روز سه شــنبه مقابل شــارجه 
صف آرایی کنند. آن ها حاضر نشدند دیدار با نساجی را روز جمعه 
برگزار کنند، به این بهانه که پیش از مصاف با شارجه، نفرات شان 
دچار خســتگی نشــوند. حریف اماراتی اما علی رغم داشتن سه 
بازیکــن در تیم ملی امارات، باید پیش از رویارویی با تیم ایرانی، 
جمعه در لیگ ادنوک به میدان برود. بدون شک صحبت از سفر 
به کشــور خارجی در این جا برای هیچ یــک از چهار تیم ایرانی 
صدق نمی کند. آن ها باید راهی کشــورهای امارات و قطر شوند 
که فاصله شان با محل استقرار فعلی شان به اندازه یک سفر بین 

شهریِ داخلی است.
استقلال، تنها تیمی که دیدارش را لغو نکرد

تنها تیم ایرانی حاضر در مسابقات آسیایی که دیدارش در لیگ 
لغو نشــد و چنین درخواستی از ســازمان لیگ نداشت، استقلال 
بود. آن ها نیز اگر چنین مطالبه ای داشــتند قطعا مسابقه شان به 
زمان دیگری موکول می شد. با این حال آبی پوشان تهرانی پیش 
از مسابقه حساس برابر النصر که سه شنبه شب در امارات برگزار 
می شود، روز جمعه می بایست مقابل ذوب آهن پیکار داشته باشند. 
رونالدو و هم تیمی هایش در النصر نیز جمعه باید در خانه الشباب 
حاضر شوند و پس از آن به جدال با آبی پوشان تهرانی بیندیشند.

مصونیت آزار دهنده آسیایی ها
در فصل نقل وانتقالات مشــخص شد که تیم های ایرانی حاضر 
در مســابقات آسیایی از سقف بودجه بالاتری برخوردار هستند و 
می توانند با فراغ بال بیش تری نســبت بــه دیگر تیم ها در بازار 

فعالیت داشــته باشــند و بازیکنان باکیفیتی را به خدمت بگیرند. 
بســتن تیم های رقابتی و داشــتن حداقل ۲ بازیکن خوب در هر 
پســت، باید باعث شود تا این تیم ها مسابقات بیش تری در طول 
فصل برگزار کنند و آماده برنامه پرفشارتری باشند. عملا اما چنین 
ماجرایی حکم فرما نیســت. ۴-۳ تیم مدنظر به بهانه مســابقات 
ملی، امتیازات ویژه تری طلب می کنند و حاضر نیســتند همانند 
اکثریت قریب به اتفاق رقبای شان هر سه یا چهار روز یک بار به 
میدان بروند و به هر بهانه ای در جست وجوی لغو کردن مسابقات 
خود هســتند و از اهرم های رســانه ای برای تحقق خواسته های 
غیرحرفه ای شان استفاده می کنند . مساله ای که باعث شده برنامه 
لیگ در همین ابتدای فصل دچار ازهم پاشیدگی و بی نظمی شود. 
قدرت بالای تیم های مذکور و عدم مدیریت درســت فدراسیون 
فوتبال و ســازمان لیگ در قبال آن ها باعث شده تا صدای دیگر 
تیم هــا هم دربیاید. باید دید این مصونیت آزاردهنده تا چه زمانی 

برقرار خواهد بود.
شما نمی خواهید حرفه ای شوید!

لغو مسابقات ۳ تیم از ۴ تیم ایرانی حاضر در مسابقات باشگاهی 
آسیا یک پیغام بزرگ همراه خود دارد. این تیم ها، هواداران شان و 
همچنین مسئولان تصمیم گیر فوتبال ایران نمی خواهند حرفه ای 
شــوند و حرفه ای رفتار کنند. آن ها به جــای انجام دادن کاری 
شــبیه به کشورهای امارات، قطر، عربســتان، کره جنوبی، ژاپن، 
استرالیا و... ترجیح داده اند مثل ۳ کشور مالزی، عراق و ازبکستان 
به فشردگی مسابقات واکنش نشــان دهند. به جز نمایندگان ۳ 
کشور مذکور در مسابقات آسیایی، الباقی تیم ها در نقاط مختلف 
قاره کهن طبق برنامه قبلی، پیش از مصاف آسیایی شان، باید در 
لیگ داخلی یک بازی به انجام برســانند. هیچ اعتراض، شکایت 
یــا جنجالی نیز وجود ندارد و جملگی بدون مشــکل و در کمال 
احترام نسبت به حریفان خود در میادینی که باید حاضر می شوند. 
هیچ تعارفی وجود ندارد. با این تفکر حاکم بر فضای باشگاه داری، 
هواداری و همچنین مدیریتی، نمی توان به حرفه ای شدن نزدیک 
شد. ماجرا فقط کیفیت چمن، )VAR( و چیزهایی از این دست 
نیســت. شما حتی نمی خواهید از یک برنامه ساده تمکین کنید و 
از این هرج ومرج لذت می برید. پس خواهشا آدرس غلط ندهید. 

واکنش رسانه های الجزایری به 
عملکرد خوب گندوز در بازی با توگو

دروازه بــان تیم فوتبال پرســپولیس در دیــدار تیم ملی 
کشــورش توانســت عملکرد بســیار خوبی را از خود به 

بگذارد. نمایش 
 تیم هــای ملی فوتبــال الجزایر و توگو در مســابقات 
انتخابــی جــام ملت های آفریقا شــامگاه دوشــنبه ۲۳ 
مهر بــه مصاف هم رفتنــد که این بــازی در پایان با 
نتیجــه یــک بر صفر به ســود الجزایر به پایان رســید 
تــا »الکســیس گندوز« و یارانــش در دو بازی رفت و 
برگشت موفق شــده باشــند این تیم را شکست دهند. 
الجزایر با ایــن پیروزی به چهارمین برد متوالی خود در 
این مســابقات دست یافت و در گروه E با ۱۲ امتیاز در 

گرفت. قرار  جدول  صدر 
»الکســیس گندوز« دروازه بان تیم فوتبال پرســپولیس در 
دومین بازی متوالی در درون دروازه تیم ملی کشــورش قرار 
گرفت و موفق به ثبت کلین شــیت شــد. او در پایان بازی 
هم توانســت عنوان بهترین بازیکن زمین را از آن خود کند. 
همین موضوع باعث شد تا رسانه های الجزایری به تمجید از 

دروازه بان پرسپولیس بپردازند.
رســانه »DZ YELLOWPAGES« در ایــن باره 
نوشــت: او در این دیدار بســیار مورد توجه قرار گرفت و با 
وجود چند اشــتباه کوچک، در مجمــوع عملکرد قابل قبولی 
داشــت، به ویژه با یک ســیو فوق العاده در پایــان بازی که 

توانست دروازه خود را بسته نگه دارد.
رسانه Le Fennec Des Surfaces نوشت: الکسیس 
گندوز دو بازی خوب را به نمایش گذاشــت و با ســیوهای 
حیاتی خود، رقابت را در زمان بازگشــت »ماندرا« در درون 

دروازه الجزایر بالا برد.
رســانه Squadra Khadra نوشت: بازی فوق العاده ای 
را از گندوز شاهد بودیم. بدون او، ما گل های زیادی دریافت 

می کردیم.
لازم به ذکر اســت که گندوز در پرسپولیس هم توانسته 
عملکــرد بســیار خوبی را از خــود به نمایــش بگذارد و 
محبوبیت بســیار زیادی را بین هواداران این تیم به دست 

آورده است.

شما نمی خواهید حرفه ای شوید!

مصونیت آزاردهنده چند تیم خاص ایرانی
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قیمت لبنیات دوباره گران شد
دبیر انجمن صنایع لبنی، گفت: نرخ گذاری محصولات لبنی تابع 
یک رشــد قیمت منطقی با نظارت ســازمان حمایت است و کلیه 
محصولات لبنی مشــمول گروه ۴ کالایی هســتند. رضا باکری 
اظهار داشــت: از تاریخ ۷ مهر ماه سال جاری قیمت محصولات 
لبنی ۳۰ درصد افزایش یافت که شامل ۱۴ درصد افزایش ناشی از 
تغییر قیمت شیرخام و ۱۶ درصد هزینه های سربار تولید است. وی 
افزود: تولیدکنندگان بر این اساس مجاز به اصلاح قیمت هستند که 

این نرخ ها توسط سازمان حمایت بازنگری و در صورت نیاز اصلاح 
می شــود. دبیر انجمن صنایع لبنی با بیــان اینکه چهار محصول 
تنظیم بازاری لبنی دیگر وجود ندارد گفت: نرخ گذاری محصولات 
لبنی تابع یک رشد قیمت منطقی با نظارت سازمان حمایت است و 
کلیه محصولات لبنی مشمول گروه ۴ کالایی هستند. دبیر انجمن 
صنایع لبنی همچنین به این نکته اشــاره داشته است که مصوبه 
انتقال محصولات لبنی به گروه چهار بر اساس مصوبه ستاد تنظیم 

بازار کشوری در سال قبل است که در سال گذشته مسکوت ماند 
و در ســال جاری ســازمان حمایت این مصوبه را فعال کرد. بنابر 
این گزارش در گذشته ۴ قلم محصولات لبنی تنظیم بازاری شامل 
پنیر ۴۰۰ گرمی UF، ماست دبه ۲.۵ کیلوگرمی، شیر یک لیتری 
کم چرب و شیر نایلونی ۹۰۰ گرمی به صورت جداگانه بررسی و با 
تعیین قیمت های حمایتی به اصطلاح به صورت تنظیم بازار اعلام 

می شد که اکنون این تفکیک برداشته شده است.

اقتصادی
اخبار کوتاه 

وزیــر اقتصاد با بیان اینکه اولویت اول کشــور توســعه روابط 
اقتصادی با کشــورهای منطقه و همســایه است، گفت: حجم 
تجارت کنونی ایران بــا آذربایجان نزدیک به ۴۰۰ میلیون دلار 

است که باید افزایش یابد.
به گزارش امتیاز و به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی در حاشــیه دیدار 
با معاون نخســت وزیر جمهوری آذربایجان در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: معاون نخســت وزیر آذربایجان در سفر دو روزه خود 
بــه ایران ملاقات های زیادی را دارند تا بتواند به توســعه روابط 
اقتصادی کمک کند. وی با اشاره به صحبت رئیس جمهور مبنی 
بر اینکه اولویت اول کشــور توسعه روابط اقتصادی با کشورهای 
منطقه و همســایگان اســت، تصریح کــرد: آذربایجان اهمیت 
ویــژه ای برای مــا دارد. حجم تجارت ما با این کشــور تاکنون 
نزدیک به ۴۰۰ میلیون دلار است که این میزان بسیار کم است 
و توازنی در آن نیســت. همتی ادامه داد: صحبت های خوبی در 
مورد نقش سیســتم پولی و بانکی در گسترش حجم تجارت شد 
که طرف آذربایجانی قول پیگیری این مسأله را دادند و مقرر شد 
تــا پس از وزارت اقتصاد با امور بیمــه و بانکی ما نیز در تماس 
باشــند تا بتوانیم کارهایی را برای گسترش حجم تجارت و بالا 

بردن حجم تجارت انجام بدهیم.
توسعه روابط تجاری ایران و آذربایجان منوط به حل 

مشکلات بانکی است
توسعه روابط تجاری ایران و آذربایجان منوط به حل مشکلات 

بانکی است

وزیر اقتصاد در دیدار با مقامات جمهوری آذربایجان ضمن تاکید 
بر پتانسیل بالا در اقتصاد دو کشور گفت: اگر مشکلات بانکی را 
حل کنیم شــاهد جهش و توسعه تجارت و روابط اقتصادی بین 

دو کشور خواهیم بود.
عبدالناصر همتی و شــاهین مصطفی یف معاون نخست وزیر 

جمهــوری آذربایجان و رئیــس طرف آذربایجانی کمیســیون 
مشــترک همکاری های اقتصــادی جمهوری اســلامی ایران 
و جمهــوری آذربایجان در ســالن جهاد اقتصــادی وزارت امور 

اقتصادی و دارایی دیدار کردند.
همتی در این دیدار با اشاره به جایگاه ویژه جمهوری آذربایجان 

در سیاســت خارجی جمهوری اســلامی ایران گفت: پیوندهای 
تاریخی، ملی و فرهنگی و خویشــاوندی که بین دو ملت ایران و 

آذربایجان است، گسست ناپذیر است.
وزیر اقتصاد با تاکید بر پیوند ناگسستنی و تاریخ دیرینه بین دو 
کشور گفت: قطعاً این رابطه دیرینه می تواند عامل تحکیم روابط 

دوستانه بین دو کشور باشد.
وی افــزود: دولت جدید جمهوری اســلامی ایران که از دو ماه 
قبل مشــغول به کار شده است، علاقه زیادی به توسعه روابط با 

کشورهای همسایه به ویژه جمهوری آذربایجان دارد.
همتی در ادامه ابراز امیدواری کرد: ســفر شاهین مصطفی یف 
معاون نخست وزیر آذربایجان و هیأت همراه، مقدمه خوبی برای 

توسعه روابط بین دو کشور باشد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی کشــورمان در ادامه ســخنانش بر 
توســعه روابط بانکی بین دو کشــور تاکید کرد و در این زمینه 
گفت: یکی از موانع موجود در توســعه روابط تجاری و اقتصادی 
بین دو کشــور مربوط به محدودیت های بانکی اســت و ما هم 
به دلیل تحریم های موجــود، محدودیت های طرف آذربایجانی 
را درک می کنیم، اما می توانیم در حد لازم و با ســهل گیری در 
برخی زمینه ها به توسعه روابط تجاری بین دو طرف کمک کنیم.
همتی با اشاره به حضور یک بانک ایرانی در جمهوری آذربایجان 
گفت: اگر همانگونه که امکان همکاری با شخصیت های حقیقی 
وجود دارد برای شــخصیت های حقوقی نیز امکان همکاری به 
وجود بیاید، می تواند به توازن و متعادل کردن روابط تجاری بین 

دو کشور کمک کند.

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد:

تلاش برای افزایش 44۰۰ صندوق 
خرد زنان برای ارائه تسهیلات بیشتر

وزیر جهاد کشــاورزی با تاکید بر نقش زنان در تامین امنیت 
غذایی و جلوگیری از فســاد و دورریز مــواد غذایی اظهار کرد: 
در حــال حاضر ۴۴۰۰ صندوق خرد زنــان وجود دارد که این ها 
را افزایش می دهیم تا تســهیلات بیشتری به زنان تعلق گیرد.

غلامرضا نوری قزلجه - وزیر جهاد کشــاورزی - در نخستین 
همایش بین المللی و هشــتمین آیین گرامیداشــت روز جهانی 
زنان روســتایی و عشــایری اظهار کرد: امروزه در دنیا مسابقه 
بزرگی برای تأمین امنیت غذایی ایجاد شــده و در کشــور ما 
هــم در برنامه های بلندمدت و کوتاه مدت بــر این مهم تأکید 
شــده است. وی افزود: متأســفانه بر خلاف قوانین  بین المللی 
برخی دولت ها هستند که تحریم های ظالمانه وضع می کنند و 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم غذا و دارو را بر کشورهای دیگر 
تحریم می کنند و تولید غذا را در دیگر کشورها تحت تأثیر قرار 
می دهند.   نمونه بارز این رفتارهای خلاف قوانین بین المللی را 
امروزه در غزه و لبنان شاهد هستیم.  وزیر جهاد کشاورزی با بیان 
اینکه امروزه چالش هایی مثل تغییرات اقلیمی و گرم شدن کره 
زمین محدودیــت منابع تولید تنازعات در حوزه آب و همچنین 
دورریزهای زیاد در تولید مواد غذایی در زمینه تولید وجود دارد، 
گفت: نقش زنان می تواند هم در زمینه تولیدات کشاورزی و هم 

در جلوگیری از فساد و دورریز مواد غذایی مؤثر باشد. 
نوری تأکید کرد: به عنوان یک کشــاورز زاده همواره شــاهد 
فعالیت های مادران و خواهران خود در روســتا و نقش آن ها در 
حوزه های اجتماعی و خانواده و نیز تولیدات کشاورزی بودم. ما 
از گذشــته های دور شاهد نقش زنان در اقتصاد خانواده و کشور 
بودیم که این مسئله موضوع جدیدی نیست و اکنون ۱۱ میلیون 
زن در روستا و عشایر در کنار مردان در حال فعالیت هستند. در 
جامعه عشایر ۲۵ درصد گوشت کشور را تولید می کنند که بر همه 
روشن است که نقش زنان در جامعه عشایر چقدر با اهمیت است.

وی تأکید کرد: ما همه موظف هســتیم که ظرفیت های حوزه 
زنان در بخش کشاورزی و عشایری را تکمیل تر کنیم و از آن ها 
حمایت کنیم. در حال حاضر ۴۴۰۰ صندوق خرد زنان وجود دارد 
که این ها را افزایش می دهیم تا بیش از این تسهیلات به زنان 

ارائه دهیم. 

سخنگوی سازمان هواپیمایی:

 پروازهای »ایران ایر« 
به مقاصد اروپایی باطل شد

سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری از ابطال  پروازهای 
شرکت  هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران به مقاصد اروپایی 
خبر داد. جعفر یازرلو ســخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری 
گفت: پیرو تحریــم ناقض مقررات و معاهــدات بین المللی 
هوانوردی شــرکت های هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
)هما(، ماهان و ســاها توســط شــورای وزرای امور خارجه 
اتحادیــه اروپا در روز دوشــنبه )۱۴ اکتبر ۲۰۲۴(، شــرکت 
هواپیمایــی ایران ایــر پروازهای مقاصد اروپایــی خود را به 
دلیل اجتناب از تبعات ناشــی از عدم صــدور اجازه فرود در 
فرودگاه های کشــورهای اروپایی و همچنیــن جلوگیری از 
سرگردانی مسافران در فرودگاه های داخل و خارج از کشور، 
ابطال کرد. وی افزود: در حال حاضر، اقدامات و پیگیری های 
لازم به منظور فراهم شــدن انجام ســفر مســافران مقاصد 
اروپایی تحت شــرایط تحریمی ایجاد شده از طریق دستگاه 
دیپلماسی کشور، ســازمان هواپیمایی کشوری، شرکت های 
هواپیمایی و ســایر نهادهای ذی ربط در دست اقدام است و 
نتایج حاصله به منظور بهره برداری ذی نفعان اطلاع رســانی 

خواهد شد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی :

اولویت اول کشور توسعه روابط اقتصادی با کشورهای همسایه است

مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایــران از خروج محله 
آب گیلک در شــهرک مهدیه قزوین از عنوان بافت فرسوده خبر 

داد.
محمد آئینی مدیر عامل شرکت بازآفرینی شهری ایران در چهل 
و پنجمین نشست معاونین شهرسازی و معماری شهرداری های 
کلان شــهرها گفت: برنامه هفتم پیشــرفت کشور فرصت های 
بســیاری را پیش روی سرمایه گذاران در بافت های فرسوده قرار 

داده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ۲۸ شهر استان قزوین 
از یک ســال گذشــته تاکنون با تدوین برنامه های توسعه محور 
صاحب بسته تشــویقی بومی بازآفرینی شدند، افزود: تلاش ها و 
اقدام های مناسبی توسط دولت و شهرداری ها در حوزه بازآفرینی 
شــهری به لحاظ کیفــی و کمی انجام شــده، امــا تبلیغات و 
اطلاع رسانی درستی در ارائه آمارها نداریم که نیاز است مجموعه 
عملکردها به لحاظ کیفی و کمی برای مردم و مســئولان تبیین 

و تشریح شود.
آئینی با اشــاره به اینکه اولویت بازآفرینی شهری حفظ جان 
انســان ها در محدوده بافت های فرســوده اســت، ادامه داد: 
راهبرد اصلی ما در شــرکت بازآفرینی شــهری ایران شتاب 
بخشی به نوســازی ابنیه ناپایدار در محلات هدف بازآفرینی 

است. شهری 

مدیر عامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران با بیان اینکه در 
برنامه هفتم پیشــرفت کشور دو شاخص مهم در حوزه بازآفرینی 
شــهری مورد توجه است، بیان داشت: در حوزه راهبردی باید به 
صورت نســبی یا مطلق ســالانه ۴ درصد و در مجموع تا پایان 
اجرای برنامه ۲۰ درصد از میزان سطح بافت های فرسوده و بافت 
ناکارآمد شــهری کاهش یابد، در این خصوص شهرداری ها باید 
اعلام نظر کنند که به چه میزان نســبی و مطلق این کاهش ها 

می تواند انجام گیرد.
وی در پایان گفت: محله آب گیلک )شــهرک مهدیه( قزوین از 

عنوان محدوده بافت فرسوده شهر خارج شده است.

قائــم مقام وزیر صمت گفــت: ایران رتبه اول اســتفاده از پول 
الکترونیک در دنیا را دارد و تقریباً پول نقد از گردش مالی مردم در 

تبادلات خود حذف شده است.
محمدصادق مفتح، قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی در آئین 
پاسداشت روز ملی تجارت الکترونیک گفت: ایران رتبه اول استفاده 
از پــول الکترونیک در دنیا را دارد و تقریباً پول نقد از گردش مالی 

مردم در تبادلات خود حذف شده است.
وی افزود: بسیاری از مجوزها نیز به صورت الکترونیک شده است 
و مردم می توانند به طور مثال کارت بازرگانی خود را شبانه دریافت 
کنند. قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی ادامه داد: من به شدت 
اعتقاد به فعالیــت در تجارت الکترونیک دارم و دولت چهاردهم و 
در مجموع همه دولت ها عزم جدی برای فعالیت اقتصاد کشور در 
بســتر الکترونیک داشته اند زیرا این بخش در کشور جای توسعه 
دارد. وی تصریح کرد: در زمینــه صادرات الکترونیک نیز فعالیت 
هایd انجام شــده اســت و می توان با فعالان اقتصادی خارجی 

ارتباط گرفت.
امین کلاهدوزان رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی نیز در 
این مراسم به تشریح گزارشی از وضعیت تجارت الکترونیکی در ۶ 
ماه نخســت سال ۱۴۰۳ پرداخت و گفت: در این بازه زمانی ارزش 
معاملات تجارت الکترونیکی به ۲ هزار و ۱۰۰ همت رســیده که 
نســبت به مدت زمان مشابه سال گذشــته ۵۶ درصد رشد داشته 

اســت. وی افزود: تعداد کل معاملات تجارت الکترونیکی نیز به ۲ 
میلیارد و ۲۰۴ میلیون فقره رسیده که نسبت به مدت زمان مشابه 
در سال گذشته رشد ۲۰ درصدی رسیده است و این مسئله حکایت 
از اعتماد مردم نســبت به تجارت الکترونیکــی دارد. کلاهدوزان 
افزود: بحث دیگر تعداد گواهی امضای الکترونیکی صادر شده در 
کشور است که در ۶ ماه نخست امسال به دو میلیون و ۸۰۰ هزار 
گواهی جدید رسیده است که نسبت به مدت زمان مشابه در سال 
گذشته ۸۰ درصد رشد داشته اســت. رئیس مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکــی تاکید کرد: در این بازه زمانی بیش از ۴۸ هزار اینماد 

برای کسب و کارهای اینترنتی صادر شده است.

 محله آب گیلک قزوین 
از بافت فرسوده خارج شد

ایران رتبه اول دنیا 
در استفاده از پول الکترونیک شد

قائم مقام وزیر صمت:مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری:

اطلاع رسانی
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سرپرست شرکت ملی صنایع پتروشیمی، تسریع تکمیل طرح های 
نیمه تمام صنعت پتروشــیمی را از اولویت های اصلی وزارت نفت 
برشــمرد و گفت: کلید توسعه و افزایش تراز تجاری و صادرات در 

بهره برداری به موقع از طرح های پتروشیمی است.
به گزارش شــانا به نقل از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، حسن 
عباس زاده در دیدار با غلامرضا دهقان ناصرآبادی، نماینده کازرون 
و عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اســلامی بر تکمیل 

طرح های نیمه تمام صنعت پتروشیمی تا پایان برنامه هفتم توسعه 
تأکیــد و بیان کرد: تکمیل طرح های پتروشــیمی و افزایش تولید 
محصولات پتروشیمی می تواند منجر به ایجاد ارزش افزوده بیشتر 
و بهبود تراز تجاری کشور شود. وی تصریح کرد: رفع موانع مالی 
و زیرساختی، جذب ســرمایه گذاری  و حمایت از بخش خصوصی 
نقش مؤثری در تســریع روند اجرای طرح های پتروشــیمی دارد. 
عضو هیئت مدیره شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی بر آمادگی و 

حمایت این شــرکت از اجرای طرح های اســتانی و تلاش بر رفع 
موانع موجود تأکید کرد و یادآور شــد: با پیگیری مجلس شورای 
اســلامی و همکاری مقام های استانی و هلدینگ های پتروشیمی 
می توان روند فعال شــدن طرح هایی که در مسیر تکمیل زنجیره 
ارزش هســتند را تسریع کرد. عباس زاده اظهار کرد: در هفته های 
آینده نشست های تخصصی و کارشناسی برای رفع موانع ساخت 

طرح های پتروشیمی برگزار می شود.

تسریع در تکمیل طرح های پتروشیمی، کلید بهبود تراز تجاری است

انرژی

   مینا نوروزی
علیرغم اینکه موسســین بریکس از سال ۲۰۰۹ 
به فکر بودند که جهان شــاید نیاز به یک ساختار 
اقتصادی قابل اطمینان تر از ســاختاری که در آن 
زمان وجود داشت دارد اما امروزه دیگر همه یقین 
پیدا کرده اند که دیگر ساختار قبلی که بعد از جنگ 
جهانی دوم راه اندازی شد به درد جهان نمی خورد 
و باید ساختار نوین هرچه سریعتر راه اندازی گردد.

شــاید بسیاری ندانند اما اصلی ترین دلیل وقود دو 
جنــگ جهانی اول و دوم رقابــت های اقتصادی 

کشورهای اروپایی بر سر نفوذ بود.
روسیه به عنوان رئیس فعلی گروه بریکس، دستور 
کار نسبتاً گسترده ای را در رابطه با امور مالی دنبال 
می کند که شــامل تقویت نقش کشورهای عضو 
در سیســتم پولی و مالــی بین المللی و توســعه 
همکاری های بین بانکی و تسویه حساب با ارزهای 
ملی کشــورهای عضو است. بریکس یک سازمان 
بین دولتی اســت که توســط برزیل، روسیه، هند، 
چین، آفریقای جنوبی تأسیس شد و اخیراً اعضای 
خود را گســترش داده و هم اکنــون ایران، مصر، 
اتیوپی و امارات متحده عربــی را نیز به عضویت 
دائم پذیرفته است. همچنین مذاکراتی بین اعضای 
بریکس در مــورد ارز بالقوه به عنوان بخشــی از 
اســتراتژی دلارزدایی – جایگزینی دلار به عنوان 
ارز اصلی برای معامــلات مالی بین المللی – بین 
اعضای این ســازمان مطرح شــده اســت. جنگ 
تجاری ایالات متحــده با چین و همچنین تحریم 
های ایالات متحده بر علیه چین و روســیه، محور 
اصلی این بحث ها می باشد که هم اکنون در حال 

انجام است.
حدود ۸۰ سال است که دلار ایالات متحده آمریکا 
بر تمام ارزها تسلط داشته و به عنوان تنها ارز معتبر 
به منظور ســرمایه گذاری و حفظ ارزش مالی برای 
کشــورها محسوب می شود. سوءاســتفاده آمریکا 
از دلار باعث شــده تا تجارت بــا ارزهای ملی یا 
ارزهای غیردلاری در جهان رونق بگیرد. این روند 
قرار است از سوی گروهی از قدرت های اقتصادی 
نوظهور ســرعت بگیرد تا در آینده نه چندان دور، 
از ســلطه دلار بر بازارهای جهانی کاســته شود. 
گــروه »بریکــس« )برزیل، روســیه، هند، چین، 
آفریقای جنوبی، اتیوپی، امارات متحده عربی، ایران، 
عربستان سعودی و مصر( در حال حاضر مصمم ترین 
و قدرتمندترین ســاختار جهانی ای است که روند 
دلارزدایی را در دســتور کار خود قرار داده اســت. 
ایــن گروه بیش از ۴۰ درصــد از جمعیت جهان و 
یک ســوم تولید اقتصاد جهانی را در اختیار دارد. در 
سال ۲۰۲۰ اقتصادهای اعضای بریکس با استفاده 
از برابری قدرت خرید از گــروه هفت )جی ۷( نیز 
پیشــی گرفتند. با این حال نباید این را از نظر دور 
داشت که تولید ناخالص داخلی ایالات متحده هنوز 
نزدیک به ۲۵ درصد از اقتصاد جهانی بوده و همین 
موضــوع نیز به کمک هژمونی دلار آمده اســت. 
بریکس با یک اســتراتژی مشخص در حال توسعه 
شاخ و برگ های خود در آینده نه چندان دور است. 
این گروه در حال حاضر دارای ســه ســتون اصلی 

اســت: ۱. اقتصادی- مالی، ۲. سیاسی- امنیتی و 
۳. فرهنگی- مردمی. قدرتمندترین وجهه بریکس 

بخش »اقتصادی- مالی« آن است.
در حــوزه اقتصــادی، دلارزدایی اســتراتژی ای 
بلند مدت در گروه بریکس خواهد بود. کشــورهای 
عضو این گروه بــا توجه به اینکه از دلار به عنوان 
ارز ذخیره بهره می برند، برای جلوگیری از ضربات 
ناشی از ســرعت گرفتن روند دلارزدایی و تبعات 
آن بر این کشــورها، با شــیبی آرام در این مسیر 
گام برمی دارنــد. آنها دلیل روشــنی برای این امر 
دارند؛ چراکه امروزه آمریکا می تواند با سیاست های 
پولــی داخلی یکطرفه خود، چنان تاثیری بر جهان 
برجای بگذارد که به گفته »ارغورام راجان«، رئیس 
بانک مرکزی هند، برای بســیاری از اقتصادهای 
کشورهای در حال توسعه »منبع خطر قابل توجهی« 
باشــد. با وجود اینکه جنگ روسیه و اوکراین همه 
دنیا را متوجه اهمیــت دلار و نقش آن در اقتصاد 
سایر کشــورها کرده، چین از سال ها قبل از جنگ 
روسیه و اوکراین به دنبال جایگزینی برای سیستم 
مالی بین المللی تحت حمایت دلار بوده اســت و 
در گذشــته هدف استراتژیک خود را برای افزایش 
قدرت پول خود )یوان( دنبال کرده اســت. به دنبال 
تسریع حرکت به سوی دنیای چندقطبی که توسط 
جنگ روسیه و اوکراین آغاز شد، چین اکنون برای 
رقیب دلار آمریکا بر یک ارز مشترک بریکس فشار 
می آورد. پیش تر بلومبرگ گزارش داده بود در سال 
۲۰۲۳ »لولا داسیلوا«، رئیس جمهور برزیل قبلا با 
صدای بلند از بریکس خواســته تلاش ها را برای 
»یافتن ارز جهانی جایگزین« دلار آمریکا به منظور 

استفاده در تجارت بین المللی افزایش دهد.
یکی از اهــداف اصلی اتحاد تجــاری بریکس، 
تمایــل به جایگزینــی دلار به عنــوان ارز ذخیره 
جهانی و پایان دادن به اتکای بیش از حد به دلار 
در سیســتم مالی جهانی است. کشورهای بریکس 
استدلال می کنند استفاده جهانی از دلار به آمریکا 
قدرت اقتصادی، بازاری و سیاسی نابرابر می دهد. 
عدم قطعیت داخلی در ایالات متحده اغلب نوسانات 
دلار را بــه همراه دارد، که ســپس به اقتصادهای 
سراســر جهان کــه دلار را در ذخایر خارجی خود 
نگــه می دارند نیز ســرایت می کنــد. دلارزدایی 
به دو دلیل به یک امر تبدیل شــده اســت؛ اول، 
ایالات متحده برای تضعیف و شکســت دشــمنان 
خود به تحریم های مالی متوســل شــده اســت. 
اقدامات آن شامل کنار گذاشتن سیستم پیام رسانی 
مالی ســوئیفت و توقف آنهاست. دارایی های ارزی 
و ســپس تحریم های ثانویه بر کشــورهایی که با 
می کنند،  تجارت  ایالات متحــده  تحریمی  اهداف 
وجود دارد. دوم، ســلاحی شدن برتری دلار بیشتر 
کشــورهای جهانی جنوب را در معرض خطر قرار 
داده اســت. برای آنها ایالات متحــده دیگر منبع 
اصلی تجارت و ســرمایه گذاری نیست و پایبندی 
به منافــع ژئوپلیتیک آمریکا بــه منافع اقتصادی 
آنها آسیب می رســاند. برخی از استراتژیست های 
بریکس خواستار ارز ذخیره جهانی بریکس شده اند 
که با ایده ارز مشــترک بریکس مشابه یورو، واحد 

پول رایج اتحادیه اروپا محقق می شود.
در پی اهمیت استقلال ارزی و مالی این کشورها، 
بریکس دســت بــه ایجاد بانک مســتقلی تحت 
عنوان )NDB( یا بانک توســعه بریکس زده که 
در حال حاضر حدود ۱۰۰ میلیارد دلار سرمایه دارد. 
این بانک که به شــکلی آن را می تــوان در برابر 
بانک جهانی تعریف کرد، در ســه سال اخیر به ۹۶ 
پروژه، ۳۳ میلیارد دلار وام داده است. بانک توسعه 
بریکس با هدف کاهش استفاده از دلار، در پی آن 
اســت تا وام هایی که به منظور کمک اقتصادی به 
سایر کشورها اختصاص می دهد، براساس ارز ملی 

آنها یا سایر ارزها همچون یورو باشد.
 بزودی بانک مرکزی روسیه ریال 

خریداری می کند
عضو هیات رئیســه اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و روســیه گفت: در تجارت ایران و روسیه معامله 
با ارزهای دو کشور کم وبیش برقرار است و اکنون 
بخشــی از معاملات با روبل تسویه حساب می شود 
و بانک مرکــزی ایران روبل خریــداری می کند، 
همچنین قرار است در آینده بانک مرکزی روسیه 

نیز ریال را خریداری و نگهداری کند.
کامبیــز میرکریمــی، عضو هیات رئیســه اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و روســیه درباره احتمال 
شکل گیری یک پلتفرم برای تسویه پرداخت های 
فرامرزی در میان کشورهای عضو بریکس گفت: 
پیش تر روســای جمهور چین، برزیل و روسیه به 
عنوان اعضــای تاثیرگذار بریکس پیشــنهاد داده 
بودند که در تجارت میان کشــورهای عضو، دلار 
و یورو حذف و واحــد پولی جدیدی جایگزین این 
دو شــود و در همین راستا گزینه هایی مطرح شد، 
از جمله اینکه یک واحد پول جدید بین کشــورها 
ایجاد شــود و یا اینکه واحد پولی یکی از کشورها 
که ثبات بیشتری نســبت به دیگران دارد ملاک 

عمل در معاملات قرار بگیرد.
وی افزود: البته در تجارت ایران و روســیه معامله 
با ارزهای دو کشور کم وبیش برقرار است و اکنون 
بخشــی از معاملات با روبل تسویه حساب می شود 
و بانک مرکــزی ایران روبل خریــداری می کند، 
همچنین قرار است در آینده بانک مرکزی روسیه 
نیــز ریال را خریداری و نگهداری کند، با این حال 
شماری از شرکت های ایرانی در معامله با روس ها 
از سیســتم بانکــی موجود میان روســیه و ایران 
استفاده نمی کنند و تسویه حساب را به واسطه یک 
شرکت مستقر در کشور سوم و اغلب امارات انجام 
می دهند و دلیل آن هم اختلاف بین ارزش رسمی 

ارزها در سامانه نیما با قیمت ارز در بازار آزاد ایران 
است، ضمن اینکه موجودی روبل در ایران بیشتر از 
موجودی ریال در روسیه است زیرا صادرات ایران 

به روسیه کمتر از واردات ایران از روسیه است.
میرکریمــی ادامه داد: معامله بــا روبل تنها میان 
ایران و روســیه برقرار نیســت و هندوســتان و 
روســیه نیز با روبل و روپیه معامله دارند؛ روســیه 
حتی بانک هــای کوچکی را در چین انتخاب کرده 
و شــرکت های روس حساب های غیرمقیم در این 
بانک هــای چینی باز کرده اند و بازرگانان از طریق 
این بانک ها تسویه حساب تجاری خود را بر مبنای 

پول ملی روسیه انجام می دهند.
عضو هیات رئیســه اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و روســیه تصریح کرد: بنابرایــن  ایجاد یک واحد 
پولی مشــترک میان اعضای بریکس شدنی است 
و می توانــد اتفاق مثبتی قلمداد شــود البته روابط 
اقتصادی کشــورهای عضو این گــروه هنوز ابعاد 
زیربنایی پیــدا نکرده و هنوز نمی تــوان از آن به 
عنوان یک سازمان اقتصادی یاد کرد، با این حال 
اوضاع از اراده جدی کشورهای عضو حکایت دارد 
و می توان بر توسعه تجارت منطقه ای و ایجاد یک 
پلتفرم برای تسویه پرداخت های فرامرزی مبتنی بر 

همین اراده امیدوار بود.
وی در پاســخ به اینکه واکنش امریکا نســبت 
به تضعیف ارز این کشــور در کشــورهای عضو 
بریکس چــه خواهد بود، اظهار کرد: به هر حال 
وقتی امریــکا از ارز قدرتمند خود به عنوان یک 
ابزار سیاسی استفاده می کند دور از انتظار نیست 
که کشــورها برای ریســک گریزی تلاش کنند 
ابــزار جدیدی برای تسویه حســاب های تجاری 
خود پیــدا کنند و چیــن، برزیل، تــا اندازه ای 
هند، روســیه و ایران انگیزه زیــادی برای این 

دارند. ریسک گریزی 
میرکریمــی خاطرنشــان کــرد: در صورتی که 
کشورهای عضو بریکس یک واحد پولی مشترک 
میان خود ایجاد کنند بازرگانــان ایرانی می توانند 
ریسک معامله با صرافی ها و هزینه بالای مبادلات 
را دور بزنند اما لازمه تحقق این امر در ایران وجود 
نداشــتن یک بازار غیررسمی ارز و به عبارت دیگر 

تک نرخی بودن ارز در کشور است.
سرعت گرفتن دلارزدایی کشورهای بریکس

با ســرعت گرفتن دلارزدایی، کشورهای بریکس 
بــه تلاش ها برای ایجاد یــک ارز ذخیره جدید با 
پشتوانه ســبدی از ارزهای مربوطه خود ادامه می 
دهند. اعضای بریکس واحد پولی خود را توســعه 
نــداده اند. با این حال، به گفته یوری اوشــاکوف، 
دســتیار کرملین در مارس ۲۰۲۴، یک سیســتم 
 BRICS blockchain پرداخــت مبتنی بــر
) زنجیــره بلوکــی ، پایــگاه داده دیجیتال حاوی 
اطلاعاتــی مانند ســوابق تراکنش هــای مالی و 
غیره ( در حال کار اســت. این سیســتم پرداخت 
که پل بریکس نامیده می شــود، سیستم های مالی 
کشورهای عضو را با استفاده از درگاه های پرداخت 
برای تســویه حســاب در ارزهای دیجیتال بانک 

مرکزی متصل می کند.

در حالت ایده آل، یک واحد پولی بریکس به این 
کشــورها اجازه می دهد تا استقلال اقتصادی خود 
را در حالی که با سیســتم مالی بین المللی موجود 
رقابت می کنند، حفظ کنند. سیستم فعلی تبادلات 
جهانی تحت ســلطه دلار آمریکا اســت که حدود 
۹۰ درصد از کل معاملات ارز را تشکیل می دهد. 
تا همین اواخر، نزدیک بــه ۱۰۰ درصد معاملات 
نفت به دلار انجام می شــد. با این حال، در سال 
۲۰۲۳، طبق گزارش ها، یک پنجم معاملات نفت 

با ارزهای غیر دلاری انجام شد.
تاثیــر بالقــوه ارز جدید بریکس بــر دلار آمریکا 
نامشخص است و کارشناسان در مورد پتانسیل آن 
برای به چالش کشــیدن سلطه دلار در حال بحث 
Nasdaq. و مذاکره هستند. بر طبق مقاله ای در

com »هر ارزی، اگر در برابر دلار آمریکا تثبیت 
شود، قدرت تحریم های ایالات متحده را تضعیف 
خواهند کرد« آن هم با کاهش نفوذ دلار در سطح 
جهانی ... تضعیــف جایگاه دلار به عنوان یک ارز 
جهانی و کاهش خطرات مرتبط با نوسانات جهانی 
به دلیل کاهش وابســتگی به دلار. از آنجایی که 
کشــورهای بیشــتری به دنبــال جایگزینی دلار 
هستند، این موضوع تنها روند دلارزدایی را تسریع 

می کند.
در مصاحبه اخیر، ســرگئی ریابکوف، معاون وزیر 
امــور خارجه روســیه، فاش کرد که دســتور کار 
دلارزدایــی در اجلاس بریکس که قرار اســت در 
اکتبر ۲۰۲۴ در روسیه برگزار شود، در کانون توجه 
قرار خواهد گرفت و کشــورهای در حال توســعه 
را وارد یــک »بــازی کاملا جدیــد« خواهد کرد. 
کشــورهای عضو بریکس بانک BRICS را در 
سال ۲۰۱۵ ایجاد کردند. این مرکز مالی اکنون به 
عنوان »بانک توســعه جدید » یا NDB شناخته 
می شــود، این بانک منابع را بــرای پروژه های 
زیرســاختی و توســعه پایدار در کشورهای عضو، 
اقتصادهای نوظهور و کشــورهای در حال توسعه 

بسیج می کند.
در ســال ۲۰۲۱، بانــک توســعه جدید عضویت 
خود را گســترش داد و بنــگلادش، مصر، امارات 
متحده عربی و اروگوئه را به عنوان اعضای جدید 
پذیرفت. در ماه مــارس، هیئت مدیره آن چهل و 
ســومین جلســه خود را در مقر خود در شانگهای 
به پایان رســاند. اگرچه تهدید دلارزدایی و ظهور 
ارز دیجیتال بریکس قریب الوقوع به نظر نمی رسد، 
اما شکی در تعهد کشــورهای بنیانگذار این گروه 
به  ویژه چین و روســیه، در ایجاد جایگزینی برای 
ســاختار مالی موجود که زیربنای آن دلار اســت، 

وجود ندارد.
در صورت موفقیت آمیز بودن، ایجاد یک سیستم 
رقیــب می تواند به ویژه برای کشــورهای جنوب 
جهانی اغوا کننده باشد و امیدواریم سیاست گذاران 
ایالات متحده را به خویشــتنداری بیشتر در مورد 
استفاده از تحریم ها به عنوان ابزار سیاست خارجی 
ســوق دهد به ویژه با توجه به فضای داخلی فعلی 
فشــار تورمی و بدهی های مالی در حال رشد در 

ایالات متحده آمریکا.

پایان 8۰ سال سلطه ارزی آمریکا
»امتیاز« از شکل گیری پلتفرمی برای تسویه پرداخت های فرامرزی کشورهای عضو بریکس گزارش می دهد؛

اخبار کوتاه 

روابط ایران و آذربایجان در حوزه های انرژی و آب از پتانسیل های 
قابل توجهی برخوردار اســت. اتصال الکتریکی میان دو کشــور به 
عنوان یکــی از مهم ترین پروژه های زیرســاختی در حوزه انرژی، 
علاوه بر تأمین پایدار برق، امکان تقویت تبادلات اقتصادی و فنی را 
فراهم می کند. از سوی دیگر، با وجود منابع آبی مشترک، پروژه های 
سدســازی مشــترک می تواند به مدیریت بهتر منابع آب و تأمین 

نیازهای کشاورزی و صنعتی دو کشور کمک کند.
همــکاری ایران و آذربایجــان در حوزه های انــرژی و آب دارای 
ریشه های تاریخی و استراتژیک است و دو کشور به دلیل موقعیت 
جغرافیایی و منابع مشــترکی که دارند، همــواره تلاش کرده اند تا 
همکاری هــای خــود را در این زمینه ها تقویت کننــد. پروژه های 
مشــترکی نظیر سدسازی، اتصال شبکه های برق و سنکرون سازی 
شبکه ها می تواند فرصت های بیشــتری را برای توسعه این روابط 

فراهم کند.
اتصال الکتریکی میان ایران و آذربایجان که هم اکنون برقرار است، 
زمینه ســاز انتقال پایدار برق بین دو کشور شده است. افزایش این 
اتصال و گســترش همکاری های برقی می تواند به تبادل انرژی در 
مواقع اوج مصرف کمک کند. از سوی دیگر، ایران به دلیل موقعیت 
جغرافیایی می تواند پل ارتباطی مهمی بین کشورهای شمال و جنوب 
برای انتقال برق باشــد. این امکان وجود دارد که با سنکرون سازی 

شبکه های برق، ایران به یک هاب انرژی منطقه ای تبدیل شود.
یکــی از مهم ترین ظرفیت های همکاری میان ایران، آذربایجان و 
روسیه، سنکرون سازی شبکه های برق این کشورهاست. این اقدام 
می تواند به افزایش پایداری شــبکه های برق و کاهش نوسانات و 
قطعی ها در هر یک از این کشورها کمک کند. همچنین، از طریق 
این شبکه های سنکرون شده، امکان انتقال برق در مقیاس بزرگ تر 
بین این کشــورها و حتی کشورهای منطقه خلیج فارس نیز فراهم 
خواهد شــد. این پروژه، بــا توجه به ظرفیت های ایــران به عنوان 
یک هاب انرژی و همچنین نیازهای رو به رشــد منطقه، می تواند 
ارزش افزوده قابل توجهی به همراه داشته باشد. در مجموع، تجربه 
همکاری های موفــق بین ایران و آذربایجــان در حوزه های آب و 
انرژی، به ویژه در پروژه های مشــترک، نشــان می دهد که این دو 
کشور ظرفیت های زیادی برای توسعه روابط دوجانبه و چندجانبه در 

حوزه های زیرساختی، اقتصادی و فنی دارند.

ترانزیت برق با کشورهای همسایه افزایش یابد
روز گذشــته در دیــدار وزیر نیــرو با معاون نخســت وزیر 
آذربایجــان اعلام شــد که اتصــال الکتریکی بیــن ایران و 
آذربایجان برقرار بوده و قرار اســت تا تابســتان ســال آینده 
این همــکاری افزایش یابد. همچنین آنطــور که علی آبادی 
گفته پیشــنهاد شده اســت مذاکراتی میان کشورهای روسیه، 
آذربایجــان، ایران، امارات و عربســتان در این زمینه صورت 
گیــرد. ایــن همکاری ها، به ویژه در حوزه بــرق، برای هر دو 

کشور سودآور خواهد بود.
وزیر نیرو همچنین به پروژه های مشترک بین ایران و آذربایجان، 
از جمله ســد خداآفرین اشاره کرد که توسط دو کشور ساخته شده، 
همچنین برنامه هایی برای ســدهای قیزقلعه سی و اردوباد در حال 
پیشرفت اســت و توافقات لازم برای تسریع در اجرای این طرح ها 
صورت گرفته اســت. وی همچنین بیان کرد که مذاکرات فنی بین 
دو کشور انجام شده و ایران و آذربایجان آمادگی بازدید از تاسیسات 

فنی یکدیگر را دارند.

 ارزیابی فنی تبادل برق ایران، آذربایجان و روسیه 
انجام می شود

از سوی دیگر، شاهین مصطفی یوف، معاون نخست وزیر آذربایجان 
و رئیس کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصــادی ایران و 
آذربایجــان، نیز تأکید کرد که روابط دو کشــور در حوزه های آب و 
برق بســیار گسترده اســت. او به پروژه های مشترک دو کشور در 
سد خداآفرین و قیزقلعه سی اشاره کرد و افزود که آذربایجان جشن 

پنجاه سالگی همکاری آبی با ایران را برگزار کرده است.
به گفته مصطفی یوف، ارتباط الکتریکی ایران و آذربایجان در پنج 
نقطه برقرار اســت و توافق شد در این باره همکاری ها مورد بررسی 
قرار گیرد. همچنین درخصوص سنکرون کردن برق سه کشور ایران، 
آذربایجان و روسیه تبادل نظر صورت گرفت و قرار شد یک شرکت 

ایرانی ارزیابی فنی   اقتصادی این مهم را انجام دهد.
پیشنهاد مذاکرات بین کشورهای روسیه، آذربایجان، ایران، امارات 
و عربســتان برای همکاری در زمینه انرژی، نشــان دهنده تمایل  
گسترش همکاری ها در مقیاس منطقه ای است. این نوع همکاری ها 

می تواند به ایجاد شــبکه های برقی گسترده تر، کاهش وابستگی به 
منابع خارجی و تقویت توانمندی های زیرساختی کشورهای منطقه 
کمک کند. علاوه بر این یکی از مهم ترین حوزه های همکاری میان 
ایران و آذربایجان، پروژه های سدســازی است. سد خداآفرین که به 
صورت مشــترک توسط دو کشور ساخته شده، نشان دهنده اهمیت 
همکاری در مدیریت منابع آبی مشترک است. این سد نقش کلیدی 
در تأمین آب کشــاورزی و تأمین برق مناطق مرزی دو کشور دارد. 
همچنین، پروژه های سد قیزقلعه سی و اردوباد، که در حال پیشرفت 
هستند، می توانند به بهبود مدیریت منابع آبی و تأمین نیازهای آبی 
کشاورزی و صنعتی در منطقه کمک کنند. ایران و آذربایجان دارای 
منابع آبی مشترک در رودخانه های مرزی خود هستند و همکاری در 
زمینه مدیریت این منابع، یکی از اولویت های دو کشــور بوده است. 
برنامه های مشــترک در زمینه سدسازی و مدیریت آب، می تواند به 
کاهش اثرات تغییرات اقلیمی، افزایش بهره وری آب در کشاورزی و 

حفظ منابع طبیعی در مناطق مرزی کمک کند.
تجربه همکاری ۵۰ ساله ایران و آذربایجان در حوزه آب، نشانه ای 
از ثبات و موفقیت این همکاری ها اســت. جشــن پنجاه ســالگی 
همکاری های آبی که سه سال پیش در آذربایجان برگزار شد، نمادی 
از اعتماد دو کشــور به یکدیگر در این حوزه است. این تجربه موفق 
می تواند مبنایی برای گسترش پروژه های مشترک بیشتر در زمینه 

مدیریت منابع آبی و توسعه زیرساخت های مرتبط باشد.
همکاری هــای ایران و آذربایجان در حوزه انرژی و آب می تواند به 
افزایش تبادلات اقتصادی بین دو کشــور منجر شود. این تبادلات 
نــه تنها به تأمین نیازهای دو کشــور در زمینه انرژی و آب کمک 
می کند، بلکه می تواند زمینه ســاز توســعه همکاری های صنعتی و 
تجاری نیز باشــد. به عنوان مثال، بــا افزایش ظرفیت تولید برق و 
بهبود زیرساخت های انرژی، امکان جذب سرمایه گذاری های خارجی 

و توسعه صنایع مرتبط با انرژی در دو کشور بیشتر خواهد شد.
ایران با موقعیت جغرافیایی ویژه ای که دارد، می تواند نقش مهمی در 
اتصال شبکه های برق و انرژی کشورهای شمال و جنوب ایفا کند. 
این نقش می تواند به تقویت جایگاه ایران در حوزه انرژی منطقه ای 
و بین المللی کمک کند. همچنین، همکاری های ایران با کشورهای 
آذربایجان و روسیه، می تواند ایران را به عنوان یکی از بازیگران اصلی 

در تأمین امنیت انرژی منطقه مطرح کند.

 معاون وزیر نفت در امور 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد:

 لزوم توجه روابط عمومی صنعت پالایش 
به هم افزایی اثربخش با ذی نفعان

معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
گفت: در دوره تازه مدیریت، ارتقای هویت سازمانی و بهبود 
نماد کارفرمایی، هم افزایــی اثربخش با ذی نفعان، همچنین 
ممیزی وجوه مختلف سازمان براساس استانداردهای مدون 
و تحلیل شــکاف و ارزیابی ریســک ها به منظــور احصای 
برنامه های عملیاتی در حوزه  اچ اس یی ســرلوحه کار صنعت 
پالایــش قرار خواهد گرفت. محمدصادق عظیمی فر در آیین 
تودیع و معارفه رئیس روابط عمومی و مدیر بهداشت،  ایمنی، 
محیــط زیســت و پدافند غیرعامل شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی که روز گذشــته )دوشنبه، ۲۳ مهر( 
با حضور جمعی از مدیران این شــرکت و رؤســای واحدها 
برگــزار شــد، بیان کرد: فضای رســانه و اخبــار در صنعت 
پالایــش و پخش با توجــه به ارتباط وســیع این صنعت با 
مردم و مصرف کنندگان نهایی در ســطوح مختلف عملیات و 
زنجیره ارزش، از حساسیت بالایی در افکار عمومی برخوردار 
اســت. این حساسیت رسانه ای برای مجموعه روابط عمومی 
همزمان یک فرصت و یک تهدید است، بنابراین باید ضمن 
اتخــاذ تمهیدهای لازم در به کارگیــری فرصت ها در برنامه 

خود، راهکارهایی برای مدیریت تهدیدها اتخاذ شود.
وی افــزود: در زمینه مدیریت چالش هایــی مانند ناترازی 
انرژی که با آن درگیر هســتیم، مســئولیت روابط عمومی را 
بســیار ســنگین می دانم، زیرا تعامل با طیف گسترده ای از 
ذی نفعان مســتلزم حفظ چابکی، آگاهی کامل از مســائل و 
چالش ها و شناخت برنامه ها و اولویت های این دوره مدیریت 
اســت تا این واحد بتواند مأموریت های ذاتی خود را به خوبی 
ایفا کند. معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش همچنین 
بر لزوم تقویت ارتباط مؤثر با رسانه های تخصصی و عمومی 
تأکید کرد و گفت: لازم است از ظرفیت رسانه های تخصصی 
و عمومی، همچنین اصحاب رســانه با یک رابطه تعاملی و 
ســازنده بهره گرفت. عظیمی فر تأکید کرد: روابط عمومی با 
هدف  اثرگذاری بیشتر در گروه های مختلف مخاطب خود از 
ابزارهای نوین، روش هــای خلاقانه و محتواهای غنی بهره 
بگیرد، همچنین برندســازی و ایجاد هویت رسانه ای شرکت 
ملی پالایش و پخش باید مدنظر قرار گیرد. وی تصریح کرد: 
ارتباط مؤثر با ذی نفعان در حوزه روابط عمومی باید سرلوحه 
کار قــرار گیــرد و هم افزایی لازم بین روابــط عمومی های 
زیرمجموعه های صنعت پالایش، انتقال و پخش تحقق یابد. 
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
تصریح کــرد: در تدوین برنامه های عملیاتی و پیاده ســازی 
سیاست های رســانه ای در حوزه روابط عمومی شرکت باید 
ابلاغیــه وزیر نفت در حوزه روابط عمومی، همچنین ابلاغیه 

ریاست جمهوری در این باره مورد توجه قرار گیرد.
تعامــل مؤثر و ســازنده با ذی نفعان در جهــت ایجاد زبان 

مشترک سرلوح کار مدیریت اچ اس یی
عظیمی فر همچنین با اشــاره به اینکــه در حوزه اچ اس یی 
و پدافنــد غیرعامل در صنعت پالایــش و پخش به دلایل 
مختلف ریســک های قابل توجهی داریم که باید مدنظر قرار 
بگیرد، گفت: ایجاد خلل، وقفه یا بحران در پالایشــگاه ها به 
دلیــل قرارگیری آنها در مجــاورت و حتی در مواردی داخل 
شــهرها، تهدیدهای بالقوه ای را متوجه مجموعه خواهد کرد 
که مدیریت  اچ اس یی باید در این زمینه پیشگیرانه اقدام کند.

وی افزود: ممیزی مســتمر در وجــوه مختلف اچ اس یی و 
پدافند غیرعامل مانند تأسیسات، فرایندها و کارکنان براساس 
اســتانداردها و الزامات مــدون باید انجام و با شناســایی و 
طبقه بندی ریسک های اصلی، برنامه های مدیریتی متناسب 

با ریسک ها اولویت بندی، تعریف و ارائه شود.
وی بیان کرد: همچنین از مدیریت جدید ایمنی، بهداشــت 
و محیط زیســت انتظار دارم با تعامل مناســب با ذی نفعان 
بیرونــی مجموعه پالایش و پخش رونــد اجرای طرح های 
مختلف توسعه ای را تسهیل و تسریع کند تا بتوانیم به اهداف 

ترسیم شده دست یابیم.

 تضعیف چشم انداز 
تقاضا قیمت نفت را کاهش داد

قیمت های جهانی نفت خام با تضعیف چشــم انداز تقاضا و 
کاهش نگرانی هــا درباره اختلال عرضــه تولیدکنندگان در 

منطقه خاورمیانه کاهش یافت.
به گزارش خبرگزاری رویترز از سنگاپور، به دنبال چشم انداز 
ضعیف تقاضا و پس از گزارش رسانه ها مبنی بر اینکه اسرائیل 
مایل به حمله به اهداف نفتی ایران نیســت که نگرانی ها از 
اختلال در عرضه را کاهش داد، قیمت نفت در معاملات روز 
سه شنبه آسیا تا ۳ دلار کاهش یافت و به پایین ترین حد طی 

دو هفته اخیر رسید.
قیمت شــاخص نفت خام برنت دریای شمال در ساعت ۶ و 
۴۰ دقیقه روز سه شــنبه )۲۴ مهر( به وقت گرینویچ با ۲ دلار 
و ۸۱ سنت یا ۳.۶ درصد افت به ۷۴ دلار و ۶۵ سنت به ازای 
هر بشکه رســید که پیش از این در ساعت های اولیه به ۷۴ 
دلار و ۲۶ ســنت پایین ترین ســطح از دوم اکتبر )۱۱ مهر( 
رسیده بود. نفت خام دبلیوتی آی آمریکا با ۲ دلار و ۷۲ سنت 
یا ۳.۷ درصد کاهش، ۷۱ دلار و ۱۱ ســنت برای هر بشــکه 
داد و ستد شد. قیمت این شاخص در معاملات اولیه ۷۰ دلار 
و ۷۵ ســنت برای هر بشکه و پایین ترین سطح از سوم اکتبر 

)۱۲ مهر( رسید.
هر دو شاخص نفتی در معاملات روز دوشنبه حدود ۲ درصد 

کاهش یافته بودند.
قیمت هــای جهانی نفت خام طی این هفته تاکنون حدود ۵ 
دلار کاهش یافته اند و این اوضاع سودهای انباشته در هفت 
جلسه معاملاتی منتهی به جمعه هفته گذشته )۲۰ مهر( را که 
در پی نگرانی ســرمایه گذاران از خطرهای مربوط به اختلال 
عرضه در پی تشــدید تنش ها در منطقه خاورمیانه به دســت 
آمده بــود از بین می برد. روزنامه آمریکایی واشنگتن پســت 
اواخر روز دوشــنبه گزارش داد: بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
رژیم صهیونیســتی به ایالات متحده آمریکا گفته که مایل 
است برای واکنش به حمله موشکی ایران به جای تأسیسات 
هسته ای یا نفتی، اهداف نظامی این کشور را هدف قرار دهد.

در حوزه های انرژی و آب صورت گرفت؛

همکاری دو سر برد ایران و آذربایجان

گزارش
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برگزاری نمایشگاه نفت، گاز و انرژی خلیج فارس در بندر بوشهر
امتیاز- پدیدار: رئیس پارک علم و فنــاوری خلیج فارس از 
برگزاری نمایشــگاه نفت، گاز، پتروشیمی، پالایش و انرژی خلیج 

فارس در بندر بوشهر خبر داد.
رحمن دشتی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: نمایشگاه یادشده 
از ۶ الی ۸ آذرماه در محل نمایشگاه های بین المللی بوشهر سالن 

لیان برگزار می شود.
دشــتی افزود: ۶۰ شرکت از سراسر کشــور آخرین فناوری ها و 

دستاوردهای فنی و تخصصی مورد نیاز صنعت نفت، گاز و انرژی 
در معرض دید بازدید کنندگان قرار می دهند.

وی تأکید کرد: برگزاری نمایشگاه ها و عرضه آخرین دستاوردها 
گامی ارزشــمند در راستای تحقق شعار سال است و شرکت های 
حاضر در نمایشــگاه با خنثی کردن تحریم ها مانع از خروج ارز از 

کشور شده اند.
دشــتی افزود: نمایشــگاه نفت، گاز، پتروشــیمی، پالایش و 

انرژی خلیج فارس متناســب با برنامه هــا و اهداف بلند مدت 
پــارک علم و فناوری خلیج فارس در بندر بوشــهر برگزار می 
شود و برگزاری نشســت های تخصصی از برنامه های جانبی 

آن است.
وی یادآور شد: نمایشگاه نفت، گاز، پتروشیمی، پالایش و انرژی 
خلیج فارس از ۶ الی ۸ آذرماه در آستانه هفته پژوهش و فناوری به 
مدت سه روز از ساعت ۱۰ الی ۲۰ پذیرای بازدید کنندگان است.

شهرستان
اخبار کوتاه 

امتیاز - ماهان فلاح: شــرکت پالایش نفت 
تبریز از جدیدترین محصول خود رونمایی کرد.

شــرکت پالایش نفت تبریز در بیست و هشتمین 
نمایشگاه بین المللی خودرو از جدیدترین محصول 
 ۵W۳۰ SN خــود در حوزه روغن موتور بــا نام

رونمایی کرد.
در مراســم افتتاحیــه این رویداد کــه با حضور 
مهندس غلامرضا باقری دیزج، مدیرعامل و نائب 
رئیس شــرکت پالایش نفت تبریز و دکتر علیزاده 
نماینده ورزقان و رییس کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شــورای اســلامی، جمعی از مســوولان 
کشوری و متخصصان صنعت خودرو ترتیب یافته 
بود، رونمایــی و عرضه محصول جدید شــرکت 
پالایش نفت تبریز با اســتقبال شایان توجه همراه 
شد. شرکت پالایش نفت تبریز در راستای توسعه 
روزافزون بازار محصــولات پرفروش و پرطرفدار 
خود در این رویداد بزرگ مبادرت به معرفی روغن 

موتور ۵W۳۰ SN کرد.
به گفته مدیرعامل شرکت پالایش نفت تبریز این 
محصول با استفاده از روغن پایه گروه ۳ و بهترین 
فرمولاسیون جهت اســتفاده در خودروهای نسل 

جدید طراحی شده است.
مهنــدس غلامرضا باقری دیــزج، ویژگی های 
خاص تولید جدید شــرکت پالایــش نفت تبریز 

را برشــمرد و از جمله به بهبــود عملکرد موتور، 
افزایش عمر مفید قطعات، کاهش مصرف سوخت، 
سازگاری با استانداردهای زیست  محیطی و کاهش 

آلایندگی خودرو اشاره کرد.
مدیرعامــل و نائب رئیس هیات مدیره شــرکت 
پالایش نفت تبریز، همچنین به تشــریح جزئیات 

و امتیــازات فنی این محصول جدیــد پرداخت و 
اظهار کرد: روغن موتــور ۵W۳۰ SN با آخرین 
اســتانداردهای جهانی و مناسب برای موتورهای 

نوین طراحی شده است.
لازم به ذکر است رونمایی محصول جدید شرکت 
پالایش نفت تبریز با اســتقبال و تحســین جمع 
کثیــری از بازدیدکنندگان و فعالان صنعت خودرو 

همراه گردید.
خاطرنشان می سازد نمایشگاه بین المللی صنعت 
خــودرو، هر ســاله برترین برندهــا و جدیدترین 
محصــولات صنعت خــودرو را معرفــی می کند 
که بــه اذعان کارشناســان و متخصصان صنعت 
خودرو، فرصت مناســبی برای ارائه تولیدات جدید 
شرکت های بزرگ داخلی و خارجی پدید می آورد 
تا محصولات خود را عرضه و به نمایش بگذارند. 

شــرکت پالایش نفت تبریز بــا اختصاص یکی 
از بهتریــن غرفه های نمایشــگاه مذکور، ارتباط 
نزدیک تــری بــا مشــتریان، بازدیدکننــدگان و 
متخصصان صنعت خودرو برقرار کرد و توانســت 
نگاه ها را متوجه توانمندی ها و قابلیت های ممتاز 
خود در حوزه طراحــی و عرضه روغن موتور ویژه 

برای استفاده نسل جدید خودروها کند.
پیشــتر نیز روغن موتور آریا از ســبد محصولات 
شــرکت پالایش نفــت تبریز بــه زنجیره فروش 
معرفی شده و توانســته بود در همان گام نخست 
عرضــه و توزیع، اقبال و توجه بازار مصرف داخلی 

را کسب کند.

عدم استفاده از جاروب های مکانیزه، 
خطر جانی پاکبانان را افزایش می دهد
امتیاز- عزیزی: نایب رئیس کمیســیون تلفیق شورای 
اســلامی شــهر کرج در خصوص ســاعات کاری پاکبانان 
گفت:پاکبانان عزیز نه روز خواب هســتند و نه شــب خواب، 

این عزیزان اجیر مدیریت شهری نیستند.
علیرضــا رحیمــی ضمن یادآوری ســه دغدغــه اصلی و 
جــدی پاکبان زحمت کش که در حیــن انجام وظایف خود 
احساس می شــود بیان داشت: ساعت کار پاکبانان متاسفانه 
به صورتیست که لطمات جدی روحی، جسمی و بخصوص از 
لحاظ اجتماعی به بنیان خانــواده این عزیزان وارد کرده که 
این مسئله مهم می باشد و باید مدیریت شهری در خصوص 

ساعات حضور بررسی بیشتری نماید.
علیرضا رحیمی در بخش دیگری از سخنان خود به مدیریت 
شهری در خصوص عدم فعالیت جارو های مکانیزه در برخی 
از مناطــق تذکر داد و گفت: نظافت و رفت و روب شــریان 
های پرخطر باید توســط جاروب های مکانیزه انجام شــود و 
استفاده از پاکبانان برای این امرخطر جانی برای آنها همچون 
ســنوات گذشته بهمراه خواهد داشت. نایب رئیس کمیسیون 
تلفیق شــورای اسلامی شــهر افزود: وضعیت سرانه بیماری 
پاکبانان به جهت نوع کار آن ها بیشــتر از افراد عادی است و 
در معرض خطر بیماری هستند که در برخی مناطق واریزی 
حقوق و بیمه با هم تفاوت دارد که این یک نوع دســتبرد به 

سبد اقتصادی این عزیزان محسوب می شود.
رحیمی در پایان خواستار احصا، بررسی و رسیدگی به نکات 
مطروحه شــد که باید شهرداری نســبت به این موضوعات 
حســاس بوده و در اسرع وقت نسبت به رفع این مشکلات و 

معضلات اقدام عاجل بعمل آورد.

قزوین صاحب اتوبوس های تندرو می شود
امتیاز- کلهر: معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری 
قزویــن از تصویب طــرح راه اندازی خط اتوبــوس تندرو 

)BRT( در شورای ترافیک استان قزوین خبر داد.
وی با بیان اینکه راه انــدازی این نوع اتوبوس های تندرو 
در دســتور کار قرار گرفت، اضافه کرد: اقدامات اولیه اجرای 
طرح نظیر اجرای عملیات رفوژ میانی، جانمایی ایســتگاه ها، 
تعداد اتوبوس، مناسب سازی پیاده راه به جهت عبور عرضی، 
اصلاح هندســی، آرام سازی و مناسب سازی محل گذر عابر 
پیاده، در مســیر خط ویژه اتوبوس در راستای اجرایی شدن 
هر چه بهتر و سریع تر این طرح بر اساس بررسی های دقیق 

کارشناسی، در دستور کار قرار گرفته است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری قزوین تاکید کرد: 
مسیر شــماره هفت ناوگان اتوبوسرانی شهرداری قزوین در 
حال حاضر با ۸ دســتگاه اتوبوس از مبدا شــهرک کوثر به 
میــدان آزادی فعالیت می کند و مســیر ۷ که BRT در آن 
مستقر می شود حد فاصل صدا و سیما و میدان آزادی خواهد 
بود. وی در پایان با اشــاره به اینکــه، اجرای طرح اتوبوس 
تندرو یکی از اقدامات اساســی در راســتای کاهش ترافیک 
اســت، افزود: هر دستگاه اتوبوس روزانه میانگین حدود ۶۰۰ 
مسافر جا به جا می کند و این در صورتی است که با اتوبوس 
تندرو در هر ســاعت ۱۰۰ هزار مســافر در سطح شهر جا به 

جا می شود.

 جریمه بیش از سه میلیاردی 
مشاور املاک متخلف در زنجان

امتیاز- تقوی: مدیــرکل تعزیرات حکومتــی زنجان از 
محکومیت ســه میلیارد و ۳۱۸ میلیون ریالی مشاور املاک 

متخلف خبر داد.
رضــا مظفری  افزود: پرونده مشــاور املاک متخلف برای 
گرانفروشــی در تنظیم یک قرارداد بــه ارزش یک میلیارد و 
۶۵۹ میلیــون ریال و رعایت نکردن مقررات صنفی در هیأت 

بدوی تعزیرات حکومتی زنجان رسیدگی شد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی زنجان گفت: شــعبه با توجه به 
ارائه نشــدن مدارک قانونی، تخلف را محرز دانست و علاوه 
بر پرداخت یک میلیارد و ۶۵۹ میلیون ریال به شاکی، متخلف 
را به پرداخت ســه میلیارد و ۳۱۸ میلیون ریال جزای نقدی 
معادل ۲ برابــر ارزش تخلف محکوم کــرد. مظفری گفت: 
بازرسان اتاق اصناف با شــکایت شاکی، گزارش این پرونده 
را برای رســیدگی به اداره تعزیرات حکومتی ارســال کرده 
بودند. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان زنجان با بیان اینکه 
گشت های مستقل و مشترک نظارتی بر واحد های صنفی به 
صورت مســتمر و منظم انجام می شود، گفت: شهروندان نیز 
می توانند شــکایت خود را از طریق سامانه ۱۳۵ به تعزیرات 
حکومتی گزارش کنند.وی گفت: این ســامانه آماده دریافت 
شکایات مردمی است و در صورت ثبت مستندات مربوط در 

آن شکایات جهت پیگیری به روسای شعب ارجاع می شود.

 حضور 2 تیرانداز قمی در اردوی 
تیم ملی تیراندازی

امتیاز- زنگنه: رئیس هیئت تیراندازی قم از حضور یافتن 
۲ نفر از تیراندازان این استان در اردوی آماده سازی تیم ملی 

تیراندازی خبر داد.
محمد جــواد متقیان نژاد ابراز کرد: اردوی آمادگی تیم ملی 
تیراندازی مردان ایران در حالی برگزار می شــود که ۲ نفر از 

تیراندازان قم نیز در اردو یافته اند.
رئیس هیأت تیراندازی اســتان قم افــزود: هادی غرباقی و 
امیر عرشــیا وصالی تیراندازان استان قم در اردوی تیم ملی 
تفنگ بادی هستند. وی ادامه داد: دور جدید اردوی تیم ملی 
تیراندازی با تفنگ کشــورمان با هدایت حسین باقری از روز 
دوشنبه ۲۳ مهر ماه با دعوت از ۱۰ تیرانداز دختر و پسر آغاز 
شده است. متقیان نژاد افزود: هادی غرباقی تیرانداز با سابقه 
استان در رشته تفنگ بادی بزرگسالان و امیر عرشیا وصالی 
تیراندازی آینده دار اســتان در رشته تفنگ بادی نوجوانان در 

این اردو حضور دارند.
وی یادآور شــد: این اردو تا ۱۱ آبان ماه ادامه خواهد داشت 
که فرزاد مناف فر و صفیه صحراگرد به عنوان مربی در کنار 

حسین باقری حضور دارند.

عرضه روغن موتور داخلی با استانداردهای جهانی؛

جدیدترین محصول شرکت پالایش نفت تبریز رونمایی شد

امتیاز- روحی: مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان اجرای طرح های مردم محور را 
پیشران تغییر و تحول بنیادین برای اقتصاد محلی دانست و از ساخت، نصب و راه اندازی 
یک فروند اســکله فلزی شناور خبر داد.حسین عباس نژاد در حاشیه بازدید از بندر پهل، 
اجــرای طرح های مردم محور را پیشــران تغییر و تحول بنیادیــن برای اقتصاد محلی 
برشــمرد و گفت: نصب اسکله فلزی شناور در بندر پهل التزام عملی به درخواست های 
مردمی در ســفر مدیرعامل سازمان به این اســتان در بندری حاکمیتی بود. وی ادامه 
داد: به دنبال درخواســت های مردمی و به منظور افزایــش ضریب ایمنی تردد دریایی 
در بندرگاه پهل عملیات ســاخت، نصب و راه اندازی یک فروند اســکله فلزی شناور در 
دســتور کار قرار گرفــت و امروز عملیات اجرایی آن پایان یافتــه و در آینده ای نزدیک 
مــورد بهره برداری قرار می گیــرد. مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمــزگان با بیان اینکه 
پیشــرفت های روزافزون در الزامات استانداردها و ایمنی دریانوردی را دیگر نمی توان با 
روش های ســنتی دنبال کرد، گفت: بدنه زیرآبی این اسکله شناور از نوع ترایماران بوده 
تا از تعادل و پایداری بیش تری در زمان مواج بودن دریا برخوردار باشد.عباس نژاد یادآور 
شد: پس از ساخت نخستین سری از اسکله های ترایماران به دست متخصصان داخلی، 
مراحل پایداری آن در عملیات پهلوگیری انواع شناور و هم چنین استحکام سازه ای نمونه 
مشــابهی را در حوضچه بندر شهید رجایی مورد آزمایش قرار داده که نتایج مثبتی را به 
دنبال داشته است. به گفته وی؛ با بهره برداری از این اسکله امکان پهلوگیری انواع بارج 
و شناورهای باری سنتی و شیلاتی در بندر پهل ایجاد و امکان صادرات تنوع کالایی از 

این نقطه به سایر کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس فراهم می شود.

امتیاز- مهدیان: طی نشســتی موضوع پیک بار مصرف برق  
با حضور ســید مهدی تقوی بازرس کل استان ،مدیرعامل ،معاون 
بهره برداری و دیگر مســئولین این شرکت در مرکز دیسپاچینگ و 
فوریت های برق مورد تحلیل و بررسی قرار گرفت. مهندس مجید 
فرهزاد مدیرعامل این شــرکت در این نشســت با اشاره به شرایط 
سخت ایام پیک بار تابستان و ناترازی تولید و مصرف برق و از جهتی 
باتوجه ســهمیه های تعیین شده از سوی شرکت توانیر در خصوص 
مدیریــت بار و مصرف و ضرورت رعایت الگوی مصرف از ســوی 
مشترکین به تشــریح برنامه های مدیریت بار در حوزه های خانگی، 
کشاورزی، صنعتی، تجاری و اداری پرداخت. وی در ادامه افزود: در 
سال جاری نزدیک به ۵۰ روز دمای هوا افزایش شدیدی نسبت به 
سال های گذشته داشت و همچنین استقرار گنبد حرارتی در کشور 
،شرایط اضطراری را در حوزه تامین انرژی پدید آورد که به تناوب ان 
از پیک ۳۲۸ مگاواتی در سال ۹۵ به پیک ۵۳۰ مگاواتی در تابستان 
۱۴۰۳ رســیدیم و افزایش ۶۱,۴ درصدی را در این بازه زمانی شاهد 
بودیم.مجید فرهزاد در بخش دیگری از سخنان خود به رشد ۴۱,۸ 
درصدی فروش انرژی از ســال ۹۵ تاکنون  اشاره کرد و افزود : در 
بخش کشاورزی ۴۰,۴ درصد ، در بخش صنعت ۸۰,۴ درصد وسایر 
مصارف ۵۱,۷ درصد افزایش رشد داشتیم که در حوزه ارزش افزوده 

و اشتغال زایی موثر بوده است.
آقای تقوی بازرس کل استان نیز ضمن بازدید از واحد دیسپاچینگ 

و فوریت های برق با اشــاره بــه عملکرد فراتــر از مطلوب مرکز 
فوریت های برق استان در پاسخگویی به تماس های مردمی ، چند 
راهکارپیشــنهادی در زمینه های توسعه نیروگاه های خورشیدی در 
ادارات بصــورت متمرکز، اطلاع رســانی در مدیریت اضطراری بار 
بخش صنعت و انعکاس ابعاد میزان خســارت اســتخراج رمز ارز 
توسط مراکز غیر مجاز، ارائه دادند و از زحمات شبانه روزی مجموعه 

کارکنان این شرکت تقدیر کردند.
گفتنی است: مرکز دیســپاچینگ و فوریت های برق این شرکت 
در بازه زمانی ســه ماهه پیک بار، بالغ بر ۳۱۲۴۵۰ تماس تلفنی را 

پاسخگویی و پیگیری نموده است.

امتیاز- دادگر: مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمان 
گفت: روســتاهای کهن سیاهِ شهرستان ســیرجان و قنات ملکِ 
شهرســتان رابر به عنوان روستاهای برگزیده دوستدار کتاب کشور 
انتخاب شــدند. محسن روحی گفت: روستاهای کهن سیاه و قنات 
ملک در رقابت با ۲۵۱ روســتای شرکت کننده در جشنواره دهم، به 
عنوان روستاهای برگزیده کشور انتخاب شدند. وی افزود: در نشست 
خبری این جشنواره که در تاریخ ۲۳ مهر ماه ۱۴۰۳ در تهران برگزار 
شد، ۱۵ روستا از سراسر کشور به عنوان روستاهای برگزیده دوستدار 
کتاب کشور معرفی شدند. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی و دبیر 
جشنواره روستاها و عشایر دوستدار کتاب استان افزود: این جشنواره 
ملی به منظور ارزیابی کارنامه و عملکرد روستاییان و عشایر در حوزه 
کتاب و ترویج کتاب خوانی و تقدیر از ایشــان همه ســاله از سوی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی برگزار می شــود. روحی، با اشاره 
به نقش مهم دهیاران، اعضای شــورای اسلامی روستا، بخشداران، 
کانون های فرهنگی و هنری مساجد، کتابخانه ها، مدارس، و سایر 
نهادهای فرهنگی و تشکل های مردمی در امر ترویج فرهنگ کتاب 
خوانی در روســتاها، اظهار امیدواری کرد ثمرۀ این قبیل برنامه های 
فرهنگی، ارتقای سطح کتاب خوانی و افزایش سرانه مطالعه در جای 
جای استان پهناورمان باشــد. وی احیا هویت روستایی و عشایری 
و سرعت بخشیدن به نهضت توانمند سازی فرهنگی روستاییان و 
عشــایر را از اهداف ارزشمند این برنامه برشمرد. مدیر کل فرهنگ 

و ارشاد اســلامی ضمن ابراز خرسندی و تبریک به مردم فرهنگ 
دوست شهرستان های سیرجان و رابر و اهالی روستاهای کهن سیاه 
و قنات ملک برای کسب این افتخار ملی، از اجرای برنامه های متعدد 
فرهنگی با محوریت کتاب در روســتاهای برگزیده خبر داد.گفتنی 
است مراسم پایانی دهمین جشنواره روستاها و عشایر دوستدار کتاب 
با هدف تجلیل از اقدامات و تلاش های مسئولان، فعالان و مروجان 
فرهنگ کتاب و کتاب خوانی در روستاهای برگزیده به زودی برگزار 
خواهد شد. یادآور می شود در نهمین جشنواره ملی روستاها و عشایر 
دوستدار کتاب در سال ۱۴۰۲ نصرت آباد سیرجان به عنوان روستای 

برگزیده دوستدار کتاب کشور معرفی و تقدیر شد.

مشترکین شرکت گاز استان کردســتان در شش ماهه اول امسال یک میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون متر مکعب گاز طبیعی مصرف کردند.

مدیر عامل شرکت گاز کردستان با بیان اینکه مصرف گاز طبیعی نسبت به مدت مشابه 
ســال گذشته با کاهش غیر محسوسی روبرو بوده است گفت: در شش ماهه اول امسال 
مشــترکین شرکت گاز اســتان کردســتان در تمام بخش ها در کل یک میلیارد و ۵۳۹ 

میلیون و ۸۱۳ هزار متر مکعب گاز مصرف کردند.
احمد فعله گری اظهار کرد: با مقایســه مصرف در شــش ماهه اول سال جاری و سال 

گذشته کاهش مصرف ۳ درصدی مشاهده می شود.
او با اشــاره به اینکه با ورود به آبان ماه هرســال مصرف گاز طبیعی در بخش خانگی 
چندین برابر می شــود، افزود: در حال حاضر ۷۰ درصد از ســبد انرژی در کشور به گاز 
طبیعی تعلق دارد و این آمار نشــان می دهد که گاز طبیعی یکی از مهمترین حامل های 
انرژی اســت و بایستی برنامه ریزی مدون و اســتراتژیک برای بهره مندی تمامی اقشار 

جامعه از این نعمت الهی تدوین شود. 
مدیرعامل شــرکت گاز استان کردســتان، تامین سوخت مســتمر و مداوم در تمامی 

بخش ها را در گرو مصرف بهینه گاز طبیعی ذکر کرد.
فعله گری به راه اندازی وســایل گاز سوز در فصل سرما اشاره کرد و اظهار داشت: قبل 
از استفاده از وسایل و تجهیزات گازسوز وبرای اطمینان نحوه کارکرد توسط کارشناسان 

فنی بازرسی و مسیر دودکش از لحاظ مسدود نبودن بازبینی شود.

امتیاز- کلهر: رئیس اداره ایمنی راه اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قزوین 
از آغاز عملیات خط کشــی با بهره گیری از نانو رنگ ترافیکی در آزادراه قزوین-زنجان 

برای اولین بار در کشور خبر داد.
محمدحسین دشــتدار اظهار کرد: برای نخستین بار در کشور عملیات خط کشی راه با 

نانو رنگ ترافیکی در آزادراه قزوین-زنجان اجرا شد.
وی افزود: اســتان قزوین به عنوان اســتان پایلوت اجرای این طرح از سوی سازمان 

راهداری و حمل و نقل جاده ای انتخاب شده است.
رئیــس اداره ایمنــی راه اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان قزوین 
اضافه کرد: عملیات خط کشــی آزادراه قزوین-زنجان به دنبال جلسات و مصوبات 
طرح ملی کاج )کاهش آســیب های جاده ای( و با همــکاری دفتر نگهداری علائم 
تجهیــزات و توســعه ایمنی راه ســازمان راهداری، معاونت علمــی و فناوری نهاد 
ریاســت جمهوری و اداره کل راهداری و حمل نقل جاده ای استان قزوین در آزادراه 

خورد. کلید  قزوین_زنجان 
دشتدار ادامه داد: اعتبار تخصیص یافته برای اجرای این عملیات ۲ هزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان است که در ۴۰ کیلومتر از باند رفت و برگشت آزادراه قزوین-زنجان اجرا می شود.

رئیــس اداره ایمنی راه اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان قزوین افزود: 
رنگ های نانو یکی از فناوری های به روز در خط کشی جاده ها و در نتیجه ارتقای ایمنی 
آنها اســت که با افزایش مقاومت و طول عمر رنگ و کاهش ســاییدگی، نیاز به تجدید 

رنگ و هزینه های مربوط به آن را کاهش می دهد.

نصب اسکله فلزی شناور در بندر پهل 
بر اساس درخواست های مردمی

 جلسه تحلیل پیک بار مصرف برق 
با حضور بازرس کل استان 

 عشایر کرمان برگزیده 
جشنواره دوستدار کتاب کشور شدند

مصرف یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
متر مکعب گاز طبیعی در کردستان

عملیات خط کشی راه با نانو رنگ 
ترافیکی در آزادراه قزوین-زنجان

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان خبر داد؛

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمان:شرکت توزیع نیروی برق استان چهارمحال و بختیاری اعلام کرد:

برای نخستین بار در کشور اجرا شد؛مدیرعامل شرکت استان خبر داد:
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امتیاز- عباس نژاد: مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
جنوب سیســتان وبلوچستان، گفت: ۱۸ نقطه حادثه خیز در جنوب 
اســتان طی شش ماه نخست سال جاری ایمن سازی و رفع خطر 
شده است. شهرام مبارکی، از تلاش مستمر راهداران برای افزایش 
ســطح ایمنی راه های جنوب اســتان خبــر داد و افزود: ۱۸ نقطه 
حادثه خیز جنوب استان ایمن سازی و رفع خطر شده است. مبارکی 

تصریــح کرد: به منظور افزایش ایمنــی تردد در جاده های جنوب 
اســتان، طرح اجرای روشنایی نقطه ای در شــش نقطه پرحادثه 

صورت گرفته است.
وی با تاکید بــر اهمیت ایمنی راه ها گفت: با اجرای روشــنایی 
نقطــه ای در نقاط پرحادثه، دید رانندگان در شــب افزایش یافته 
و در نتیجه احتمــال وقوع تصادفات کاهــش می یابد، این اقدام 

گامی مهم در راستای تحقق اهداف ارتقای ایمنی راه های جنوب 
سیستان و بلوچستان است.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب اســتان در پایان 
خاطر نشــان کرد: تلاش این اداره کل بــرای رفع نقاط حادثه و 
تأمین روشنایی مقاطع پر تصادف جنوب استان، در راستای ارتقای 

ایمنی محورهای مواصلاتی به طور مستمر صورت می گیرد.

رفع ۱۸ نقطه حادثه خیز در راه های ارتباطی جنوب سیستان وبلوچستان
در شش ماهه نخست امسال انجام شد؛

شهرستان

امتیاز - لیلا پاشایی: مدیرکل امور مالیاتی آذربایجان شرقی، 
با بیان اینکه هر ماه مبلغی بــه عنوان عوارض ارزش افزوده به 
حساب شــهرداری ها و دهیاری های اســتان پرداخت می شود، 
گفت: در شــش ماهه نخست ســال جاری مبلغ ۲۶ هزار میلیارد 
ریال از مالیات هــای دریافتی از محل ارزش افزوده اســتان به 
حســاب شهرداری ها، دهیاری ها، فرمانداری ها و ادارات کل امور 
عشایری استان واریز شــده که نسبت به سال قبل)۱۴۰۲( رشد 
۴۵ درصدی داشته است. عیســی اورج زاده، با بیان اینکه مبالغ 
پرداختی عوارض ارزش افزوده در جهت توســعه زیرساخت های 
شهری و روســتایی استان هزینه می شــود، افزود: از این مبلغ، 
هیجده هزار و ۸۹۰ میلیارد ریال ســهم شــهرداری های استان، 
۷ هزار و ۱۲۹ میلیارد ریال ســهم دهیاری ها و روستاهای فاقد 

دهیاری و عشایر استان بوده است.
وی، ادامــه داد: از رقم هیجده هزار و ۸۹۰ میلیارد ریال ســهم 
شهرداری های اســتان، سهم شــهرداری تبریز ده هزار و ۴۸۱ 

میلیارد ریال بوده که بیش از نیمی از پرداختی های شهرداری های 
استان را به خود اختصاص داده است.

مدیــرکل امور مالیاتی آذربایجان شــرقی، با اعلام اینکه علاوه 
بر تســهیم عوارض ارزش افزوده، مبالغــی نیز به عنوان مالیات 
ســلامت، وصولی سهم بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی و 
۰.۲۷ درصد از عوارض ارزش افزوده سهم وزارتخانه های ورزش 
و جوانان و آموزش و پــرورش ماهانه وصول می گردد، تصریح 
کرد: در شش ماهه نخست امسال رقم هفت هزار و ۶۲۰ میلیارد 
ریال مالیات ســلامت، وصولی سهم بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی بوده و ۹۰۰ میلیارد ریال بابت ۰.۲۷ درصد از عوارض 
ارزش افزوده ســهم وزارتخانه های ورزش و جوانان و آموزش و 

پرورش بوده است.
اورج زاده، خاطرنشان کرد: از مجموع ۱۰ درصد مالیات بر ارزش 
افزوده ســال ۱۴۰۳، یک درصد سهم سلامت، یک درصد جهت 
تامین اعتبار همســان سازی حقوق بازنشســتگان، چهار درصد 
مالیات و چهار درصد عوارض اســت کــه عوارض ارزش افزوده 
وصولی در هر ماه برای انجام امور عمرانی شهری و روستایی به 
حساب شهرداری ها، دهیاری ها و در روستاهای بدون دهیاری به 

حساب فرمانداری ها واریز می شود.
وی، اطلاع رســانی طرح ها و پروژه های عمرانی افتتاح شــده 
از محل عوارض پرداختی مودیان مالیاتی توســط شــهرداری ها 
را یکی از راه های آگاهی بخشــی در راستای هزینه کرد و موارد 
مصــرف مالیات عنوان کرد و افزود: پرداخت مالیات مشــارکت 
اجتماعی و از تکالیف حقوق شــهروندی اســت، بنابراین باید در 
این خصوص فرهنگ ســازی و آگاه سازی در راستای هزینه کرد 

مالیات انجام شود.

امتیاز- داودی: مخلص الائمه استاندار مرکزی 
روز دوشــنبه با حضور در شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان مرکزی از زحمات و تلاشــهای بی وقفه 
مدیر عامــل و کارکنان شــرکت آب و فاضلاب 
استان مرکزی به منظور تامین آب پایدار مشترکین 

و گذر از گرم ترین تابستان قدرانی نمود. 
دردیداری که بــا حضور مخلص ائمه اســتاندار 
مرکزی، اســدی معاونت هماهنگی امور عمرانی 
اســتانداری مرکزی و مدیر عامل شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان مرکزی و جمعــی از معاونین و 
مدیــران در صبح روز دوشــنبه ۲۳ مهرماه برگزار 
شد ، استاندار مرکزی با قدردانی از عملکرد شرکت 
آب و فاضلاب اســتان مرکزی گفت: برنامه ریزی 
و اقدامات موثر و به موقــع، هماهنگی خوب این 
شــرکت با دیگر دســتگاه های اجرایی، انسجام و 
عملکرد عالی نیروهای شــاغل  درآن و همچنین 
تعادل بخشی بین نظام تامین و مصرف، مشترکین 
اســتان را از چالش کم آبی نجات داد و مانع ورود 
این اســتان به مرحله بحران آبی به ویژه در شهر 

های اراک و ساوه شد. 
مخلص الائمه« استاندار مرکزی اقدامات اجرایی 
صورت گرفته و مدیریت ســدها و منابع آبی را از 
جمله فعالیت های مناســب در جلوگیری از ایجاد 
ناترازی بین تامیــن و مصرف عنوان کرد و اظهار 

داشــت: مجموعه کارکنان شرکت آب و فاضلاب 
جهاد گونه در حال تلاش هستند که مشترکین در 
گوشه گوشه این استان، حتی در دورترین روستاها 
به نعمت آب شــرب ســالم و بهداشتی دسترسی 
داشته باشند که در همین راستا پروژه های آبرسانی 

روستایی و شهری متعددی در دست اجراست.
وی افزود: در برخی از دستگاه ها یک تیم قوی به 
جــای یک یا چند فرد قوی کارها را انجام میدهند 
و انصافا مجموعه آبفا را باید در زمره دستگاه های 
دانســت که توســط یک تیم همدل و پر انگیزه 

وظایف سازمانی خود را به سر انجام می رسانند. 
اســتاندار مرکزی تأکید کرد: مسأله آب، مدیریت 
و کنتــرل مصرف آن برای اســتان مــا به عنوان 
بزرگترین قطب صنعتی کشــور از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است
وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در سطح شهر 
و روستاهای اســتان ، اطلاع رسانی را یکی از مهم 
ترین رکن ها در این بخش عنوان کرد و گفت: اطلاع 
رسانی در خصوص اقدامات صورت گرفته در راستای 
تامین آب شــرب پایدار و همچنین ایجاد زیر ساخت 
های جمع آوری و تصفیه بهداشتی فاضلاب به منظور 
حفاظت از محیط زیســت باید به صورت گسترده در 
بین مردم انتشــار یابد و آموزش همگانی نیز با توجه 
به اینکه تامین آب شرب با سختی صورت می پذیرد 

باید الگو و روش های درســت مصرف بهینه آب نیز 
در سرلوحه اقدامات فرهنگی تمامی دستگاه ها تبیین 

گردد. 
در ادامه این جلسه حشمت اله عباسی مدیر عامل 
شرکت آب و فاضلاب اســتان مرکزی به تشریح 
فعالیت های صورت گرفته در حوزه آب و فاضلاب 
در اســتان مرکزی پرداخــت و عنوان کرد: گذر از 
تنش آبی و خشکسالی های اخیر در شرایطی اتفاق 
افتاده است که در گرم ترین تابستان سالهای اخیر 
مصرف آب مشــترکین در این ایام رکورد های بی 
سابقه ای را در مصرف آب ثبت نمود، اما با تلاش 
خدمتگزار در عرصه آب و فاضلاب توانســتیم بی 

وقفه و با کمترین مشکل از این عرصه عبور کرده 
و آب پایدار و با کیفیت را به مشترکین خود عرضه 

نماییم. 
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی 
در ادامه گفت: به دنبال خشکســالی های پیاپی و 
کمبود منابع آبی شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
مرکزی با برگزاری منظــم قرارگاه مدیریت تنش 
آبی، موضوع تامین، توزیــع و مصرف آب در این 
استان را مدیریت کرده و توانسته است با اقدام  های 
فنی و آموزشــی شــبکه توزیع آب شــرب استان 

مرکزی را پایدار سازد. 
حشــمت اله عباســی به مشــکلات تامین آب 

روستاهای اشاره نمود و اظهار داشت : همه تلاش 
خودمان را کردیم که روستاهای استان با کمترین 
مشــکلات بی آبی و کم آبی مواجه شوند و انجام 
طرح عظیم جهاد آبرســانی به ۶۷ روستا ، گوشه 
ای از این تلاش ها ســت کــه رضایتمندی مردم 

روستاها را تا کنون به دنبال داشته است.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی 
پایین بودن بهاء آب مصرفی در شــهر و روستاها، 
پایین بودن هزینه آب بهاء آب مصرفی روســتاها 
نسبت به شهرها ، اعمال ضریب بهاء آب مصرفی 
به آب روســتایی در برخی از شــهرهای استان و 
همچنیــن پایین بودن ضریب اعمال کاهش ۷و ۸ 
درصدی را از جمله مشکلات این شرکت در بخش 
مشــترکین عنوان نمود و تصریح کرد : با توجه به 
اینکه در آمد شرکت های آب و فاضلاب از محل 
پرداخت قبوض تامین می گردد این عوامل موجب 

بروز مشکلاتی مالی برای شرکت آبفا می باشد
در پایان این جلسه اســتاندار مرکزی با اهدا لوح 
تقدیــر از فعالیت های صورت گرفته در راســتای 
تامین آب پایدار از مدیر عامل و جمعی از همکاران 
شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی قدردانی نمود 
و در ادامه برخی مســائل مربوط به حوزه  آبرسانی 
به شهرها و روستاهای استان و طرح های فاضلاب 

مورد بررسی قرار گرفت.

امتیاز- سبزمرادی: مدیرعامل آب منطقه ای استان ایلام 
گفت: هیچ گونه چاه غیرمجازی در استان ایلام وجود ندارد.

صادق علیمرادی در جلســه شورای حفاظت از منابع آب استان 
)کارگروه استانی ســازگاری با کم آبی( با حضور هژبری معاون 
هماهنگی امور عمرانی استانداری ایلام با بیان اینکه این جلسه 
به منظور بررســی عملکرد استان در برنامه سازگاری با کم آبی 
تشکیل شده، گفت: پتانسیلی که حوزه آب در استان دارد نسبت 
به بسیاری از استان ها بالاست و برگزاری جلسه با حضور مقامات 

ارشد کارایی بالایی خواهد داشت.
وی افزود: اعضا شــورای حفاظت از منابــع آب، نقش کلیدی 
در مدیریت بحران آب دارند که در همین راســتا باید به ســمت 
تخصصی شــدن حرکت کرده و علاوه بر ارائه گزارش عملکرد 

می بایست برای حل مشکلات برنامه ارائه کنیم.
علیمرادی تصریح کرد: برگزاری مســتمر و ماهانه شــورای 
حفاظت از منابع آب، حفاظت از منابع آب سطحی و زیرزمینی 
و اجرای برنامه های تعادل بخشــی منابع آب زیرزمینی، تامین 
آب بخش هــای مختلف به صورت پایدار جهت اشــتغالزایی، 
جلوگیــری از تصرفــات بســتر رودخانه ها و مجــاری آبی و 
لایروبی و بازگشــایی آنها، فرهنگ سازی مصرف صحیح آب 
و صرفه جویی خصوصاً در بخش کشــاورزی با اصلاح الگوی 
کشــت و پیگیری مستمر مصوبات شــورای حفاظت از منابع 
آب از مهمترین اقدامات شرکت آب منطقه ای استان در سال 

آبی پیش رو است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان به موفقیت شرکت 
آب منطقه ای اســتان در سنوات گذشته در اجرای برنامه های 
تعادل بخشــی در استان اشاره نمود و اظهار داشت: در همین 

راســتا در ســنوات اخیر شــرکت آب منطقه ای استان در این 
حوزه حایز رتبه در میان شــرکت های آب منطقه ای سراســر 

کشور شده است.
علیمرادی تاکید کرد: علیرغم وضعیت خوب ســدهای اســتان 
امــا از اول مهر تا کنون در مرکز اســتان هیچ گونه بارش بارانی 

نداشته ایم.
وی حجم آب پشــت سدهای چهارگانه استان را خوب برشمرد 
و تصریح کرد: برای جلوگیری از افت ســطح آب های زیرزمینی 
و کاهش آبدهی رودخانه های استان در فصول مختلف از کشت 

محصولات پرآب بر ممانعت به عمل آمده است.
وی در پایان با تاکید بر اینکه خوشــبختانه با پایش و اقدامات 
خــوب همکاران شــرکت آب منطقه ای اســتان، هیچ گونه چاه 
غیرمجازی در استان نداریم، خاطرنشان ساخت: در همین راستا 
برنامه های میان مدت و بلند مدتی برای حفظ و تامین آب شرب، 

کشاورزی و صنعت برای تمام استان تدوین شده است.

 رشد ۴۵ درصدی تسهیم عوارض ارزش افزوده 
به شهرداری ها و دهیاری های آذربایجان شرقی 

تامین آب آشامیدنی پایدار برنامه اولویت دار استان مرکزی است

 هیچ گونه چاه غیرمجازی 
در استان ایلام وجود ندارد

مدیرکل امور مالیاتی استان خبر داد؛

استاندار مرکزی: 

مدیرعامل آب منطقه ای استان ایلام:

اخبار کوتاه 

امتیاز- عزیزی: مدیرکل بهزیســتی استان البرز گفت که در 
این اســتان حدود ۳۵ هزار نفر فرد دارای معلولیت تحت پوشش 
بهزیســتی هستند که از این تعداد ســه هزار و ۶۷۲ نفر را افراد 
کم بینا و نابینا تشکیل می دهند. »وجیهه محمدی فلاح« گفت 
: ۱۵ اکتبــر مصادف با ۲۴ مهرماه روز جهانی نابینایان با شــعار 
»دسترســی به مدیرکل بهزیستی اســتان البرز گفت که در این 
اســتان حدود ۳۵ هــزار نفر فرد دارای معلولیت تحت پوشــش 
بهزیستی هستند که از این تعداد سه هزار و ۶۷۲ نفر را افراد کم 

بینا و نابینا تشکیل می دهند.
»وجیهه محمدی فلاح« گفت : ۱۵ اکتبر مصادف با ۲۴ مهرماه 
روز جهانی نابینایان با شــعار »دسترسی به فناوری ، نویدبخش 

مشارکت اجتماعی نابینایان « نامگذاری شده است.
مدیرکل بهزیســتی البر گفت : ســازمان بهزیســتی بر اساس 
اهداف و شرح وظایف خود، همواره در تلاش است تا با سنجش 
دقیق ســطح نیازهای افراد دارای معلولیت بینایی و انطباق نوع 
خدمات با ســطح عملکرد و میزان محدودیــت های این افراد، 
فرآیند خدمت رسانی به افراد نابینا و کم بینا را طبق نیازهای روز 
آنان گســترش داده و به سهم خود، زمینه توانمندسازی و تلفیق 

اجتماعی این افراد را در عرصه های مختلف فراهم سازد.
وی افزود: در استان البرز حدود ۳۵ هزار نفر فرد دارای معلولیت 
تحت پوشــش بهزیستی البرز هستند که از این تعداد سه هزار و 

۶۷۲ نفر را افراد کم بینا و نابینا تشکیل می دهند.
محمدی فلاح بیان داشــت: این افراد خدماتی همچون هزینه 
صددرصدی دانشجویی و دانش آموزی، مستمری ماهانه، اعطای 
وام های اشــتغالزایی و خوداشــتغالی، تهیه کامپیوتر مخصوص 
نابینایــان، کمک هزینه تهیه مســکن و هزینه درمان و ســایر 
خدمات درمانی و لوازم توانبخشــی از ســوی بهزیستی دریافت 

می کنند.

مدیرکل بهزیســتی البرز از معافیت سربازی فرزندی که پدر یا 
مــادر نابینا دارد، معافیت مالیاتی والدین شــاغلی که فرزند نابینا 
دارند ، انشــعابات رایگان آب، گاز و برق و هزینه مناسب سازی 
محیط زندگی به عنوان بخش دیگری از خدمات بهزیســتی به 

این افراد نام برد.
محمدی فلاح در ادامه به بخش دیگری از خدمات بهزیستی به 
نابینایان و کم بینایان اشــاره کرد و افزود:از ابتدای سال تا کنون 

مبلغ ۱۰ میلیارد ریال برای خرید ۳۰ دســتگاه مگنی فایر)بزرگ 
نمــای دیجیتال( و مبلغ ۳ میلیارد ریال برای خرید ۷۰ دســتگاه 

ضبط کننده صوتی هزینه گردیده است.
مدیرکل بهزیستی استان البرز افزود: ایجاد بستری مناسب برای 
یادگیری، مناسب ســازی اماکن و معابر عمومی، شــکوفا کردن 
توانایی ها ، اســتقلال فرد در تحصیل، کار و پژوهش و سرانجام 
مشارکت روشندلان در پیشرفت کشور اهداف بلندی هستند که 

برای این عزیزان متصور هستیم.
وی افــزود: بــرای پیشــگیری از اختلالات بینایــی، توجه به 
آمبلیوپــی به عنوان یکی از اولویت های برنامه های پیشــگیری 
مورد توجه خاص می باشــد. بیماری تنبلی چشــم یک اختلال 
اکتســابی بینایی یکطرفه و گاه دوطرفه است که پس از رفع هر 
گونه عیب انکساری و یا ضایعه ارگانیک در چشم برطرف نشده 
و کماکان باقی می ماند که بهترین سن برای تشخیص و درمان 

این بیماری قبل از پنج سالگی است.
مدیرکل بهزیستی استان البرز با بیان اینکه در سال گذشته ۱۰۵ 
هزار و ۱۶۲ کودک تحت غربالگــری بینایی قرار گرفتند افزود: 
از ابتدای ســالجاری تاکنون نیز ۳۳ هزار کودک در اجرای طرح 

بینایی سنجی غربالگری شدند.
وی ادامــه داد: طی اجرای این برنامه با انجام غربالگری بینایی 
، اختلالات بینایی کودکان مشــخص می شود و مداخلات لازم 
درمانی وکمک هزینه های درمانی برای افراد بی بضاعت توســط 

بهزیستی انجام می شود.
وی اضافه کرد: در حال حاضر بســیاری از افراد نابینا و کم بینا 
با تکیه بر مهارت ها و تجارب خــود، به ظرفیت های لازم برای 
مشــارکت فعال در عرصه های شغلی و اجتماعی دست یافته اند 
اما متاسفانه شاهد آن هســتیم که فرصت های شغلی مورد نظر 

آنها در پس تبعیض و ناآگاهی دستگاه ها از بین می رود.
محمدی فلاح گفت: سازمان بهزیستی به عنوان متولی پیگیری 
حقوق افراد دارای آســیب بینایی همواره تمام تلاش خود جهت 
رایزنی بادســتگاه های اجرایی و نهادهــای نظارتی جهت طرح 
مسایل نابینایان و پیگیری خواسته های آنان را به عمل می آورد؛ 
اما بدون شک عزم ملی برای ساختن زندگی بهتر برای این افراد 
مستلزم همکاری تمام بخش های جامعه و اجرای صحیح قانون 

عصای سفید و قانون حمایت از افراد دارای معلولیت است.

آیین تجلیل از خبرنگاران و فعالان 
رسانه ای حوزه دفاع مقدس در مشهد

امتیاز- خزاعی: آیین گرامیداشت شهدای خبرنگار جبهه 
مقاومت و مراســم تکریم و تجلیل از پیشکسوتان و فعالان 
حوزه خبر و رسانه در چهل و چهارمین سالگرد حماسه دفاع 

مقدس و مقاومت در مشهد برگزار شد.
سردار سرتیپ دوم پاســدار حسینعلی یوسفعلی زاده در آیین 
گرامیداشت شهدای خبرنگار جبهه مقاومت و مراسم تکریم و 
تجلیل از پیشکسوتان و فعالان حوزه خبر و رسانه در چهل و 
چهارمین سالگرد حماسه دفاع مقدس و مقاومت اظهار کرد: 
امروز شاهد هســتیم که انسان های زشت خو کمر به نابودی 
انسانیت و پایمال کردن عزت بشر و فطرت های پاک بستند.
وی عنوان کرد: ۴۶ سال پیش هنگامی که انقلاب اسلامی 
به پیروزی رســید نظام سلطه تحمل این انقلاب را نداشت و 

به هر شکل ممکن به دنبال فروپاشی آن بود.
مدیرکل حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس خراسان 
رضوی افزود: جبهه مقاومت از قله دفاع مقدس به بدنه امت 

اسلام سرازیر شد و در این بدنه رویید و ثمر داد.
ســردار یوســفعلی زاده عنوان کرد: امروز انقلاب اسلامی 
قدرتمند شده و  دست مستضعفین عالم را پر کرده به طوری 
که جبهه مقاومت خواب راحت را از چشــم نظام سلطه ربوده 

است. 
وی افــزود: امروز دغدغــه رژیم صهیونیســتی صیانت از 
شهروندان صهیونیستی است چراکه نگران مهاجرت معکوس 

شهرک نشینان اسرائیلی هستند.
وی در ادامه افزود: اصحاب رسانه در سایه انسجام می توانند 

در حوزه تولید محتواهای جذاب، کارآمد ظاهر شوند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اصفهان:

 2 هزار کیلومتر شبکه فاضلاب 
در استان اصفهان لایروبی شد

امتیاز-بهارلوئی: مدیرعامــل آبفای اســتان اصفهان از 
شستشو و لایروبی ۲ هزار کیلومتر شبکه فاضلاب در استان، 

در ۶ ماهه نخست سال جاری خبر داد.
حســین اکبریان هدف از انجام این عملیات را پیشگیری از 
گرفتگی شبکه فاضلاب و کاهش حوادث احتمالی دانست و 
اظهار داشت: ۳.۴ کیلومتر بازسازی و نوسازی شبکه فاضلاب 
نیز در این مدت انجام شده است.وی ادامه داد: بیش از چهار 
هزار و ۶۰۰ فقره هم ســطح ســازی و ۱۱۸ فقره عیب یابی 
منهول های فاضلاب در ســطح استان با هدف پیشگیری از 
حادثه در تردد وســایل نقلیه و همچنین مرئی نمودن دریچه 
های فاضلاب در این مدت انجام شــده اســت. اکبریان به 
اهمیت سم پاشــی منهول های فاضلاب در دفع حشرات و 
آلاینده های فاضلابی اشــاره کرد و افــزود: با هدف امحای 
حشرات موذی، افزایش ســطح بهداشت عمومی و رضایت 
شهروندان، بیش از ۱۸۲ هزار فقره منهول فاضلاب در سطح 
استان سم پاشی شده است. مدیرعامل آبفای استان اصفهان 
در خصوص اصول بهره برداری درســت از شــبکه فاضلاب 
شــهری گفت: اقداماتی همچون وصل نکردن آب باران به 
شبکه جمع آوری فاضلاب، جلوگیری از ریختن زباله، نخاله، 
مواد نفتی، اســیدی و چربی های ناشی از پخت و پز رستوران 
ها، واحدهای صنعتی، به داخل شــبکه و درون منهول های 
فاضلاب از اصول بهره برداری درســت از شــبکه فاضلاب 
شهری است و مشترکین با رعایت این اصول مانع از گرفتگی 
شبکه و پس زدگی فاضلاب به منزل خود و دیگر شهروندان 
می شــوند، همچنین رعایت این اصــول باعث جلوگیری از 
وقوع حادثه و تحمیل خســارت به تأسیســات فاضلاب می 

شود.

در شهرستان فرخشهر انجام شد؛

سومین مرحله قرعه کشی 26 قطعه 
زمین طرح جوانی جمعیت 

امتیاز- مهدیان: قرعه کشی فرخشهر در جلسه ای رسمی و 
با حضور نمایندگان سازمان های نظارتی، قرعه کشی اهدای ۲۶ 
قطعه زمین به متقاضیان طرح جوانی جمعیت شهرستان فرخشهر 
انجام شد. سجاد اسدی، کارشناس مسئول نهضت ملی مسکن 
اداره کل راه و شهرســازی استان چهارمحال و بختیاری، اعلام 
کرد که سومین جلســه قرعه کشی برای تعیین قطعات اراضی 
متقاضیان طرح جوانی جمعیت فرخشــهر، به ریاســت معاون 
فرماندار شهرستان فرخشهر و با حضور نمایندگان دستگاه های 
نظارتی در سالن جلسات فرمانداری برگزار شد. اسدی ادامه داد: 
پیش از این ۱۸ پلاک در پویش پیامبر رحمت )ص( و ۲۶ پلاک 
طی دومین سفر ریاست جمهور شــهید قرعه کشی شده بود. 
وی در پایــان افزود: متراژ هر قطعه زمین حدود ۱۵۶ متر مربع 
می باشد؛ که مجموع ارزش پلاک های واگذار شده در این مرحله 
از قرعه کشــی؛ حدود ۳۶ میلیارد تومان است؛ که پس از طی 
مراحل قانونی و اداری، قــرارداد واگذاری به متقاضیان تحویل 

خواهد شد.

 ایلام، رتبه اول کشور در اجرای 
طرح کشت قراردادی

امتیاز- سبزمرادی: استان ایلام دارای رتبه اول کشوری 
در اجرای طرح کشــاورزی قراردادی ذرت در دو سال اخیر 
اســت. اجرای دو هزار و ۲۰۰ هکتار کشــت ذرت علوفه ای 
و دانه ای در قالب کشــاورزی قراردادی با همکاری اتحادیه 
مرکزی تعاونی تولید کشــور، این اســتان را رکورددار کشت 
قراردادی کرده است. اختصاص ۵۶ تن بذر مرغوب در اختیار 
کشــاورزان طرف قرارداد و همچنین ســم و کود ریز مغذی 
مورد نیاز بر حســب شرایط رشــد و نیز بر اساس درخواست 
کشــاورزان از جمله عوامل کســب این موفقیت بوده است. 
سال گذشــته برای اولین بار این طرح به صورت پایلوت در 
سطح یک هزار و ۵۰۰ هکتار در استان ایلام اجرایی شد که 
در ســال جاری این طرح به ۹ استان کشور گسترش یافت 
و در ســطح ۶ هزار هکتار اجرا شد. امسال نیز استان ایلام با 
سطح ۲ هزار و ۲۰۰ هکتار سطح زیر کشت، هم چنان رکورد 
دار کشــور اســت و دارای رتبه اول کشوری در اجرای طرح 

کشاورزی قراردادی ذرت در دوسال اخیر است.

مدیرکل بهزیستی البرز مطرح کرد:

بیش از 36۰۰ فرد دارای آسیب بینایی از حمایت های بهزیستی البرز برخوردارند



یک فنجان چای داغ

»علت مرگ: نامعلوم« 
بهترین فیلم جشنواره تورین شد

فیلم سینمایی »علت مرگ: نامعلوم« بهترین فیلم جشنواره 
زیرزمینی تورین ایتالیا شد.

فیلم ســینمایی »علت مرگ: نامعلــوم« به کارگردانی علی 
زرنــگار و تهیه کنندگی مجید برزگر، جایزه بهترین فیلم بلند 
داستانی دوره یازدهم جشنواره زیرزمینی تورین را کسب کرد. 
بنابر اعلام مسئولان جشنواره، استقبال مخاطبان باعث شد 

سانس نمایش فیلم »علت مرگ: نامعلوم« دو برابر شود.
این جشنواره ۲۶ سپتامبر تا ۵ اکتبر در شهر تورین ایتالیا )۵ 

مهر تا ۱۴ مهر( برگزار شد.
رقابت در سومین جشنواره بین المللی فیلم پیجن و جشنواره 
مونادناک نیوهمشــایر آمریکا دیگــر حضور های جهانی این 

فیلم در یک ماه اخیر بوده است.
جایزه بهترین فیلم دهمین دوره جشــنواره فیلم های ایرانی 
در زوریخ، رقابت در بیســت و یکمین دوره جشنواره سالنتوی 
ایتالیا، حضور در بخش اســتعداد جدید آســیایی بیســت و 
پنجمین دوره جشنواره شانگهای چین و کسب جایزه بهترین 
فیلمبرداری برای داود ملک حسینی، حضور در بخش اصلی 
و رقابتــی پنجاه و هفتمین جشــنواره بین المللی فیلم هوف 

آلمان از دیگر موفقیت های جهانی این فیلم است.
در خلاصه داستان »علت مرگ: نامعلوم« آمده است: هفت 
مسافر پیش از طلوع آفتاب، شهداد را به مقصد کرمان ترک 

می کنند. میان راه اتفاقی آنها را از رفتن بازمی دارد…
بانیپال شــومون، علی رضا ثانی فر، ندا جبراییلی، علی محمد 
رادمنش، زکیه بهبهانی، رضا عموزاد، ســهیل باوی، ســعید 
رضایی کیــا و میلاد مــرادی در این فیلم بــه ایفای نقش 
پرداخته اند. شــرکت »رفت فیلم« پخش بین الملل این فیلم 

را بر عهده دارد.
عوامل فیلم عبارتند از نویســنده و کارگردان: علی زرنگار، 
تهیه کننده: مجیــد برزگر، مجری طرح: پویان صادقی، مدیر 
فیلمبرداری: داود ملک حســینی، تدویــن: حمید نجفی راد، 
طراحی و ترکیب صدا: ســیدعلی رضا علویان، طراح صحنه 
و لباس: محمدرضا میرزامحمدی، صدابردار: سعید بجنوردی، 
موسیقی: عیســی حبیب زاده، طراح چهره پردازی: محمدرضا 
قومی، رنگ آمیزی تصاویر: حمیدرضا فطوره چیان، برنامه ریز: 
سیاوش رمضانلو، امید راد، دســتیار اول کارگردان: سیاوش 
رمضانلو، احسان شیری، عکاس: پیام صادقی، جانشین تهیه 
کننده: مهدی برزگر، مدیر تولید: محمد جعفری، مدیر روابط 

عمومی: نغمه دانش آشتیانی.

در نقش یک سرمایه دار ایتالیایی؛

آنتونی هاپکینز به »برادران مازراتی« 
پیوست؛ بازی در یک فیلم جدید

»بــرادران مازراتــی« یک فیلــم ایتالیایی دربــاره زندگی 
خانواده مشــهور اتومبیل ســازی اســت که با بازی آنتونی 
هاپکینز ســاخته می شــود.  آنتونی هاپکینز برای بازی در 
فیلم »برادران مازراتی« که یک فیلم زندگینامه ای انگلیسی 
زبان به کارگردانی بابی مورســکو و درباره خانواده ســازنده 
مشهور اتومبیل ایتالیایی و رقیب فراری و لامبورگینی است، 
ملحق شد. این بازیگر برنده اسکار در این فیلم در نقش یک 
ســرمایه دار ایتالیایی ظاهر می شود که برای برادران مازراتی 

سرمایه گذاری می کند.
آندرآ یرولینــو ایتالیایی تهیه کننده این فیلم پیشــتر فیلم 
زندگینامــه ای »لامبورگینــی: مردی ورای افســانه« را به 
کارگردانی بابی مورســکو تهیه کرده بود و از تهیه کنندگان 
فیلــم »فراری« مایکل مان با بــازی آدام درایور و پنه لوپه 
کروز هم بود. اطلاعات بیشتر درباره دیگر بازیگران »برادران 
مازراتــی« که فیلمبرداری آن به زودی در بولونیا آغاز خواهد 
شد، مخفی نگه داشــته شده اســت. کمپانی مازراتی سال 
۱۹۱۴ در گاراژی در شــهر بولونیا در مرکز ایتالیا توســط ۳ 
برادر به نام های آلفیری، اتوره و ارنســتو تاسیس شد. لوگوی 
نماد این شــرکت کپی علامتی اســت که در فــواره نپتون 
در بولونیا یافت شــده اســت. از همان ابتدا، این شرکت که 
اکنون ســازنده اتومبیل های لوکس عجیب و غریب است، با 
دنیای مســابقات اتومبیلرانی گره خورده بود. اولین خودروی 
مسابقه ای گرندپری مازراتی، با نام »تیپ ۲۶« توسط آلفیری 
مازراتی در مسابقه جام مســینا در سال ۱۹۲۷ یک تصادف 
بســیار خطرناک را تجربه کرد. آلفیری چند سال بعد در ۴۴ 
سالگی بر اثر عوارض ناشــی از آن تصادف درگذشت. سال 

۱۹۳۷، برادران سهام شرکت را به فیات فروختند.

نگاره پنهان ناصرالدین شــاه محفوظ در گنجینه کاخ موزه 
صاحبقرانیه به همراه تصاویر روز تشــییع او برای نخســتین 
بار در تالار آبی کاخ نیاوران رونمایی شــد. »نظاره ســلطان 
صاحبقران« عنوان نمایشــگاهی با موضوع رازگشایی نگاره 
مهجوری از ناصرالدین شــاه قاجار اســت که ۲۳ مهرماه با 
حضــور مدیران ۲ مجموعــه فرهنگی تاریخی نیاوران و کاخ 
گلستان، کارشناسان، اصحاب رسانه و علاقه مندان به تاریخ، 

در تالار آبی کاخ نیاوران گشایش یافت.
عین الســلطنه این تابلــو را نزدیک ترین نقاشــی به چهره 
ناصرالدین شاه توصیف کرده بود. همچنین در چندین و چند 
تصویر به خصوص تصاویر تکیه دولت این تابلو وجود داشته 
و به عقیده کارشناســان، صورت ناصرالدین شــاه را در این 
تابلو که در دیر بزرگ تکیه دولت قرار داشــته، اســتاد کمال 
الملک کشیده و پیکره او را احتمالًا فرد دیگری نقاشی کرده 
است. این تابلو یک سال در تکیه دولت بوده و بعد که مقبره 
ناصرالدین شــاه را در آرامگاه شاه عبدالعظیم می سازند، آن را 
بــر بالای مقبره قرار می دهند و تا قبل از انقلاب هم همانجا 
بوده اســت، اما بعد از آن چه اتفاقی بــرای تابلو می افتد که 

ســر از کاخ صاحبقرانیه در می آورد؟ این پرسش پژوهشگران 
تاریخی اســت که قرار است ۲ هفته آینده نشستی با موضوع 
اصالت ســنجی و اهمیت این تابلو از منظر هنری و تاریخی 
نیز برگزار شود. همچنین چند اثر نیز از کاخ گلستان به امانت 
گرفته شــده از جمله آثــاری که در نمایشــگاه روایت قتل 
ناصرالدین شاه وسایلی از جمله چراغ های پایه دار و آباژور های 
مقبره به همراه دســتمال خونی ناصرالدین شــاه و ۲ عکس 
از داخــل مقبره متعلق به آلبوم خانه کاخ گلســتان هم برای 

نمایش به امانت به کاخ نیاوران منتقل شد.
در این نمایشگاه که تا ۱۲ آبان ماه دایر است، تابلوی پرتره 
ناصرالدین شــاه بــه نمایش درآمد که تا کنــون در معرض 

نمایش عموم نبوده و برای نخستین بار از آن رونمایی شد.

آیین گرامیداشت روز حافظ و هفته خوشنویسی و تجلیل از 
فعالان این عرصه در زاهدان برگزار شد. 

  بــه گزارش روابط عمومــی اداره کل روابط عمومی اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی سیســتان و بلوچستان؛ آیین 
گرامیداشــت روز حافــظ و هفته خوشنویســی و تجلیل از 
خوشنویسان برجســته، با حضور ۷۰ نفر از اساتید و اعضای 
فعال انجمن خوشنویسی اســتان در مجتمع فرهنگی هنری 

زاهدان برگزار شد.  
و  اســلامی سیســتان  ارشــاد  و  فرهنــگ  مدیــرکل 
هفته  گرامیداشــت  مراســم، ضمن  این  در  بلوچســتان 
خوشنویســی بیان کرد: خوشنویســی از هنرهای متعالی 
است و خوشــنویس باید درون پاک و زلال داشته باشد 

تــا بتواند خط خوب را خلق کند. 
علی سرگزی ادامه داد: همراهی هنر خوشنویسی با مفاهیم 
قرآنی و شناخت شعر و شــاعری و ادبیات کهن فارسی غیر 

قابل انکار است.  
وی با بیان این که انجمن خوشنویسی استان از اساتید بزرگ 
و خوبی که مایه مباهات ما هســتند، برخوردار اســت، افزود: 

زحمات کســانی که چراغ این انجمن و رشته خوشنویسی را  
در استان روشن نگه داشته اند، جای تقدر دارد. 

سرگزی اظهار کرد: اساتید خوشنویسی سیستان و بلوچستان 
جزو هنرمندانی هســتند که در ســطوح ملــی و بین المللی 
همواره موفق به کســب عنوان شده اند و از افتخارات کشور 

محسوب می شوند.  
این مقام مســئول ابراز امیدواری کرد: همچنان قلم شــما 
خوشنویسان عزیز آثار زیبایی را خلق کند تا خودتان ماندگار 

باشید.  
گفتنی اســت؛ در پایــان این آییــن از ۳۰ نفر از فعالان 
هنر خوشنویســی استان با اهدای لوح ســپاس، تقدیر به 

آمد. عمل 

رونمایی نگاره رازآمیز 
»سلطان صاحبقران« 

 برگزاری روز حافظ و 
هفته خوشنویسی در زاهدان 

هنر همیشه زبان و راوی حقیقت بوده 
اســت و نگاهی به آثــار هنرمندان در 
دوران دفاع مقدس گویای این موضوع 

است.
محمدعلــی رجبی، نگارگــر و عضو 
هیئت علمی دانشــگاه شاهد در رابطه 
با رنگ دفاع گفــت: دفاع هم می تواند 
رنــگ داشــته و هم این کــه خودش 
سوژه باشــد. وقتی می گوییم دفاع، این 

خودش یک معنا و حقیقت اســت و زمانی که بحث از حقیقت می شود رنگ حقیقت 
را می خواهیــم که اگر بنده به عنوان یک نقاش بخواهم مصداقی از عالم بیرون برای 
رنگ دفاع بگذارم، می گویم رنگ سفید است. چون همیشه رنگ سفید را بسیار دوست 

دارم و آن را رنگ پاکی می دانم.
همچنین علی اصغر شــیرازی، نقاش و دکترای پژوهش هنر از دانشگاه هنر با اشاره 
بــه فعالیت های هنرمندان در زمان دفاع مقدس بیان کرد: قبل از انقلاب اســلامی، 
گروه های مختلف هنری وجود داشتند که با بینش های مختلف در شبکه های متفاوت 
هنری کار می کردند ولی با شــروع انقلاب و نهضت اسلامی، هنرمندان مسلمان که 

دستی در انقلاب داشتند شروع به فعالیت های هنری می کردند.
 این نقاش ادامه داد: مختصات دیگری که می توان به آن اشاره کرد آثاری است که 
به طور مســتقیم با موضوع جبهه و جنگ است. فعالیت هایی که به صورت مستمر و 
پی در پی به وجود می آمدند و مورد بهره برداری هنرمندان قرار گرفتند و در نقاشی و 

گرافیک انقلاب اسلامی و سایر حوزه ها می بینیم. 
او افزود: در حوزه نقاشی، یک نکته بارز این بود که هنرمندان مسلط به طراحی بودند 
و این قوت طراحی باعث شــد تا آثاری که به وجود آوردند بیشــترین پیکره را داشته 
باشــد و به همین دلیل، شــاهد وقایع به وجود آمده، رشادت ها و دفاع ها و گروه های 

مختلف در جبهه در صحنه های نقاشی هنرمندان انقلاب و دفاع مقدس هستیم.

ســامانه بلیت فروشی چهل و یکمین 
تهران  فیلم کوتاه  بین المللی  جشــنواره 
از امروز سه شــنبه ۲۴ مهر برای عموم 
علاقه مندان به حضــور در این رویداد 

فعال شد.
ســامانه فــروش بلیت آثــار چهل و 
کوتاه  فیلم  بین المللی  یکمین جشنواره 
تهران از صبح امروز سه شــنبه ۲۴ مهر 
برای عموم مخاطبان فعال شده است و 

همه سینمادوســتان با مراجعه به این سامانه امکان خریداری بلیت های این رویداد 
را دارند.

بر این اســاس همه علاقه مندان و مخاطبان این جشــنواره می توانند با مراجعه به 
سامانه آی تیکت، سانس های موردنظر خود را انتخاب و بلیت تماشای آثار راه یافته 

به جشنواره را از نشانی www.iticket.ir تهیه کنند. 
همزمان با فعال شدن سامانه برای عموم مخاطبان، تمامی مدعوین صاحب کارت 
در گروه های مختلف که از روز پنجشــنبه و براســاس گروه بندی مجزا امکان رزرو 
بلیت را داشــتند، از امروز می تواننــد بدون محدودیت، اقدام بــه رزرو بلیت برای 

سانس های مدنظر خود کنند.
تمامی بلیت های رزروشده از ســوی همه مخاطبان جشنواره، نهایت تا ۲۰ دقیقه 
قبل از شروع سانس، می بایســت از طریق دستگاه های ارائه بلیت مستقر در محل 
جشــنواره، چاپ شده و نســخه کاغذی آن حین ورود به سالن ارائه شود. تأخیر در 
چاپ بلیت رزرو شده، از سوی سامانه به معنای لغو حضور رزروکننده محسوب شده 

و ظرفیت مربوط به آن برای استفاده سایر مخاطبان، آزاد می شود.
چهل و یکمین جشــنواره فیلم کوتاه تهران، علاوه بر بخش ملی اعم از فیلم های 
داستانی، مســتند، پویانمایی و تجربی، نمایش ۱۰۷ فیلم کوتاه شاخص شامل آثار 

تحسین شده در جشنواره های معتبر بین المللی را هم در دستور کار خود دارد.

ســریال »عملیات ســیاه« با گویندگی 
۲۲ نفر از گوینــدگان گفتار فیلم در واحد 
دوبلاژ اداره کل تامین و رسانه بین الملل 

سیما دوبله شد.
سریال »عملیات سیاه« در گونه هیجانی 
و کمدی محصول انگلســتان در ســال 
۲۰۲۳ قرار است از شــبکه تماشا پخش 
شــود. مدیر دوبله این سریال بهروز علی 
محمــدی و صدابردار آن روژین جشــن 

ســده است. شــیلا آژیر، رضا آفتابی، آزاده اکبری، رضا الماسی، علی بیگ محمدی، 
ارســلان جولایی، امیر حکیمی، منوچهر زنده دل، لادن ســلطان پناه، ابوالفضل شاه 
بهرامی، فاطمه صبا، مرضیه صفی خانی، میلاد فتوحی، شــروین قطعه ای، امیربهرام 
کاویانپور، نســرین کوچک خانی، علی همت مومیوند، بهمن هاشمی، صنم نکواقبال، 

رزیتا یاراحمدی، نازنین یاری و بهروز علی محمدی صداپیشه های این اثر بوده اند.
این سریال درباره دو فرد به نام کی و دام، دو همیار دست و پا چلفتی پلیس است که 
به طور تصادفی درگیر یک پرونده ی مواد مخدر می شــوند که توسط ماموران دولتی 
فاسد داخلی و نیرو های تروریســتی خارجی حمایت می شوند. آنان با مداومت و جان 
فشــانی در انجام ماموریت خود، می توانند ارتقا یابند و این بار، لباس واقعی ماموران 

پلیس را به تن کنند.
سریال، توانســته به روش های مختلف لحظه های کمدی جذابی پدید آورد، مثلا از 
طریق دو شخصیت دست و پا چلفتی که به کار پلیسی علاقه مندند، اما آن قدر جدی 
نیستند که کســی برای این کار جدی شــان بگیرد یا از طریق دیالوگ های بامزه و 
شوخی که در موقعیت های جدی که این دو در آن قرار می گیرند بیان می شود. سریال 
بــا توجه به همین وجه طنز آن می تواند لحظات مفرحی برای مخاطب بیافریند. فیلم 
برنده و نامزد ۲ بفتا برای بهترین هنرپیشــه های مرد و زن در یک ســریال و برنده و 

نامزد برخی جوایز دیگر شده است.

هنر؛ 
راوی حقیقی دفاع مقدس

آغاز بلیت فروشی 
جشنواره فیلم کوتاه تهران

 فصل یک سریال 
»عملیات سیاه« از شبکه تماشا

   پرستو مهاجر
آیین تجلیل از نویســندگان، شاعران ، هنروران و فرهیختگان همزمان با روز 
بزرگداشــت لسان الغیب حافظ شیرازی و مولانا سلطان جلال الدین مولوی با 
حضور جمعی از نویســندگان  و ادبا و اندیشمندان کشوری با همت آموزشگاه 
قلم ســبز قزوین با همکاری اداره کل کانون پرورش فکری کودک و نوجوان 
و نهاد کتابخانه های عمومی کشــور در عصر جمعه ۲۰ مهرماه  در محل سالن 

اجتماعات کانون پرورش فکری قزوین برگزار گردید.
در این مراسم علاوه بر اهالی فرهنگ و هنر و اصحاب رسانه، شاعران  و ادب 

دوستانی از ۱۷ استان کشور با خانواده های خود حضور داشتند.
حمید درکی مدرس و کارشناس ادبیات داستانی و مدیر آموزشگاه قلم سبز در 
این مراسم ضمن خیرمقدم به شرکت کنندگان اظهار داشت: آنچه این مناسبت 
را فرخنده میکند حضور ادب دوســتان و هنرمندان اساتید حوزه فرهنگ است 
که با حضور و دانش تابناک خود به این مجلس جایگاه و زینت بخشیدند. وی 
تاکید کرد: غزل های حافظ یکی از شاهکارهای ادب فارسی است که به ایجاد 
حس همدلی و گســترش فرهنگ صلح و دوستی و مدارا با همه مردم کشورها 

دعوت می کند.
همچنین در بخش دیگری از این مراســم  ضمن تکریم محمد جلال الدین 

مولانا ،عارف ،ادیب و اندیشــمند بزرگ جهان برنامــه های متنوع دیگری از 
جمله اجرای مثنوی خوانی، شــاهنامه خوانی، موسیقی آئینی و ورزش باستانی 

شعر برگزار شد.
یکی از اهداف برپائی این همایش نزدیکی  نویسندگان نوقلم با پیشکسوتان 
فکر و اندیشــه حوزه نشر و کتاب بود .بدین منظور فراهم آوردن چندین سایت 
و  پایگاه نشر و ثبت آفرینش های قلمی در فضای مجازی بود تا امکان حضور 
گسترده این علاقمندان پر تلاش در جامعه با صرف هزینه کم صورت پذیرد.

همچنین در این برنامه استاد امیر دیوانی نویسنده و فعال حوزه کتاب، مرتضی 
صفری نویســنده پر کار قزوینی، دکتر سید جواد ابراهیمی، دکتر آریاپور فریاد 
مدیر مسئول ماهنامه سخن و نویسنده و شاعر،حسین مردانی نویسنده و شاعر، 
دکتر مهران رحمانی ادیب و اســتاد دانشــگاه  و تنی دیگر از اساتید سخنرانی 

نمودند. 
در پایان این همایش با اهدای لوح تقدیر و هدایایی از مهمانان و پیشکسوتان 

حاضر در سالن قدردانی شد.
گفتنی اســت آموزشگاه قلم سبز قزوین  تلاش دارد با برگزاری همایش ها و 
جلسات منظم بتواند همچنان مسیر رشد تعالی را به همراه نویسندگان و ادبا و 

پژوهشگران حوزه شعر و ادبیات داستانی طی نماید.

در همین راســتا آموزشگاه قلم ســبز قزوین علاوه بر برپایی جلسات روزانه 
آمــوزش از طریق فضای مجازی )آنلاین( یکشــنبه هر هفتــه نیز بصورت 
حضوری در کتابخانه عارف واقع در  پارک ملت شهر قزوین پذیرای علاقمندان 

به برنامه های فرهنگی می باشد. 
لازم به یادآوری اســت برپایی گردهمایی های ســالانه در قزوین علاوه بر 
شناسایی نویسندگان، فرصت دیگری را در راستای معرفی و جذب توریسم در 
استان قزوین فراهم می کند، البته هنرنمایی اهالی فرهنگ و ادب و هنر بومی 

نیز یکی از مقاصد برگزاری این محافل سراسری است. 

ویژه

تجلیل از فرهیختگان و هنرمندان در همایش قلم سبز قزوین
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